
جامعــه/ آرش خليل خانــه: فخرالدين دانش 
آشتيانى با آنكه تأكيد دارد وزارت آموزش و پرورش 
با بحران مالى روبه روست، اما مى گويد در حوزه ايجاد 
عدالت آموزشى و ارتقاى كيفيت و كميت امكانات 
در مناطق محــروم وزارتخانه تحــت صدارتش به 
طور جدى فعال اســت و كارهاى خوبى هم انجام 

داده است.

* كارگروهى براى عدالت آموزشى
دانش آشــتيانى  در گفت وگو با قــدس درباره اين 
چالش ها اظهار داشــت: ما كار گروهى براى ايجاد 
عدالت آموزشى و تأمين و تكميل امكانات آموزشى 
در همه حوزه ها تعيين كرده ايــم و در اين زمينه به 

طور جدى كار مى كنيم.
وى با بيان اينكه در اين حوزه ســه دسته بندى 
مشــخص داريم افزود: اول بحــث تأمين فضاى 
آموزشى اين مناطق، دوم توانمند سازى معلمان 
و نيروى انسانى و سوم محتواســازى است كه از 
طريق شبكه هاى مجازى تلاش مى كنيم محتواى 
آموزشى قوى و به روزى را در اختيار دانش آموزان 
و كادر آموزشــى قرار دهيم و آموزش هاى ضمن 
خدمــت را براى معلمــان در همه نقاط داشــته 

باشيم.
وى درباره اينكه دسترســى معلمان و دانش آموزان 
به فضاى مجازى و اينترنت يك چالش براى مناطق 
محروم به شــمار مى رود، گفت: منظور ما از فضاى 
مجازى لزوماً و تنها شبكه ها و نرم افزارهاى اينترنتى 
نيســت. ما ابزارها و امكانات مختلفى را متناسب با 
امكانات و شــرايط طراحى و به كار مى گيريم، مثل 
لوح هاى فشرده آموزشى براى طرح درس و ابزارهاى 
كمك آموزشــى و تكميلى بر پايه ديگرى كه مورد 

استفاده قرار مى گيرد.
* شناسايى 100 منطقه محروم آموزشى

دانش آشتيانى در مورد موضوع عقب ماندن آموزش 
و پرورش از خيرين مدرسه ساز هم با بيان اينكه ما به 
عنوان دستگاهى كه وظيفه حاكميتى دارد در زمينه 
تأمين فضاى آموزشــى پا به پاى خيرين در مناطق 
محروم كار مى كنيم، اظهار داشــت: به عنوان مثال 
در استان سيستان و بلوچستان يك رديف مجزا به 
مبلغ 150 ميليارد تومان براى فضاهاى آموزشى قرار 
داده ايم و همين امسال هم تعداد زيادى از اين مدارس 
را تكميل و آماده كرده ايم. در بقيه استان ها هم تأكيد 

ما اين است كه اعتبارات را اولويت بندى كنيم. 
وى افزود: ما در كارگــروه ويژه اين امر 100 منطقه 
محروم را شناســايى كرده ايم كه شاخص هايشان 
خيلى پايين اســت و بر روى ايــن مناطق متمركز 

شده ايم تا مشكلات آن ها را حل كنيم. 
* در بودجه 96 هم كسرى داريم

وزير آموزش و پرورش در مورد صحت و ســقم خبر 

جاماندن 100 هــزار معلم 
از بودجــه 96 از جمله 12 
هزار نفر نيــروى قراردادى، 
16 هــزار نفــر نيــروى 
حق التدريسى و 8 هزار نفر 
ســرباز معلم و ديده نشدن 
اعتبــار پرداخــت پاداش 
70 هــزار  بازنشســتگى 
بازنشســته اين وزارتخانه 
در ســال 95 و 96 با تأييد 
اين موضوع گفت: البته اين 
آمار را نمى توانم تأييد كنم، 
زيرا آمار دقيق را ندارم ولى 
در بودجه 96 مانند ســاير 
دستگاه ها آموزش و پرورش 
هم با كســرى هايى مواجه 

است.
دانــش آشــتيانى افــزود: 
خوشــبختانه بــا همكارى 
نمايندگان مجلس در بودجه 
پيشــنهاد هايى اصلاحى و 
ترميمى ارايه شــده كه اگر 
در چارچوب ضوابط دولت در 
صحن مجلس تصويب شود، 

مقدارى از اين مشكلات حل مى شــود، اما به طور 
كامل از بين نمى رود. 

وى تصريح كــرد: با توجه 
به محدوديت منابع دولت 
باز هم مطالباتى داريم كه 
تأمين نمى شود. بنابراين 
طرح هاى ديگــرى را ارايه 
كرده ايــم كــه بتوانيم از 
طريــق منابــع ديگــر تا 
حــدودى اين كســرى را 

تأمين كنيم.
وى تأكيــد كرد، بــا اين 
حال براى بازنشســتگان 
و پرداخت پــاداش پايان 
خدمت آن هــا دولت بايد 
رديف اعتبــار جداگانه اى 
بــه آمــوزش و پــرورش 
اختصاص بدهــد كه آن را 
دنبال مى كنيم تا مطالبات 

آن ها را پرداخت كنيم.
* تنبيــه خشــن در 
مدارس بنــدرت رخ 

مى دهد
وزير آمــوزش و پرورش 
دربــاره اعمــال تنبيــه 
بدنــى و بــروز رفتارهاى 
خشونت آميز از ســوى برخى معلمان كه انتشار 
گهگاه فيلم ها و عكس هاى آن در فضاى مجازى 

موجب واكنــش افكار عمومى مى شــود و اينكه 
چرا قوانين بازدارنده كافــى در اين زمينه وجود 
ندارد به قــدس گفت: از نظر مــا قوانين موجود 

بازدارندگى لازم را دارند.
وى افزود: ما در مورد اخير از اين دســت حوادث به 
محض اينكه مطلع شــديم، معلم خاطــى را از كار 
معلق كرديم و براى او پرونده تشكيل داديم و او را به 
محاكم قضايى معرفى كرديم. اما بايد توجه داشته 
باشــيم كه تعداد اين افراد نســبت به كل معلمان 
كشور بسيار كم اســت و البته حساسيت جامعه در 

اين زمينه بجاست.
دانش آشتيانى خاطرنشان كرد: زمانى كه چنين 
مواردى در رسانه ها مطرح مى شود به طور طبيعى 
سبب واكنش مى شــود و اين موضوع مورد توجه 
ماســت، اما واقعاً اين حوداث بندرت رخ مى دهد 
و زياد نيســت كه نگاه جامعه را نســبت به قشر 
فرهنگــى و معلمان جامعه تغييــر دهد؛ هر چند 
همين موارد اندك هــم نبايد رخ دهد. وى گفت: 
بيشتر معلمان ما انســان هايى فرهيخته هستند 
كه توجه ويژه به پرورش فرزندان كشــور دارند و 
صبورانه و دلســوزانه به آموزش نسل هاى نوپاى 
كشــور مى پردازند، اما هســتند معدود معلمانى 
كه صبــر و تحمــل لازم را ندارنــد و گاه چنين 
رخدادهايى پديد مى آيد كه مــا قاطعانه و بدون 
اغماض بــا آن ها برخــورد مى كنيم تــا چنين 

مواردى به حداقل برسد و تكرار نشود.

چگونگى صدور گواهينامه 
رانندگى مشمولان غايب

ايسنا:رئيس پليس راهور ناجا درباره چگونگى 
دريافت گواهينامه از ســوى مشمولان غايب يا 
فرارى سربازى توضيح داد. ســردار تقى مهرى 
گفت: مجلس در ســال 95 يك مــاده قانونى را 
تصويب كرد كه بر اساس آن كسانى كه سربازى 
نرفته اند و مشمول ســربازى هستند مى توانند 
گواهينامه دريافت كنند. اين در حاليست كه يكى 
از وظايف پليس شناسايى و دستگيرى مشمولان 
غايب و فرارى سربازى است. حال از آنجايى كه 
اين دو وظيفه با هم تناقض دارند، قرار است مجدداً 

اين موضوع در مجلس مورد بحث قرار گيرد.

چراغ قرمز وزارت بهداشت 
مقابل تعرفه هاى پزشكى

ايسنا:مدير كل دفتر نظارت و اعتباربخشى امور 
درمان وزارت بهداشت وضعيت تخلفات تعرفه اى 

پزشكى در كشور را تشريح كرد.
دكتــر محمدحســين ميردهقــان گفــت: در 
حال حاضــر وضعيت تخلفات تعرفــه اى هم در 
بيمارستان ها و هم در ميان پزشكان رو به بهبود 
و كاهش اســت و در بخش دولتى آمار شكايت 

تعرفه اى تقريباً به صفر رسيده است.
وى افزود: پيش از آغاز طرح تحول نظام سلامت، 
دريافت وجه خارج از صورتحساب و گرفتن تعرفه 
خارج از مصوبه هيات وزيران در جامعه به كارى 
معمول تبديل شــده بود، اما امروز اين تخلفات 
مانند رد شــدن فردى از چراغ قرمز است. بايد 
يادمان باشد كه اگر رد شــديم،هم ممكن است 
پليس و سيســتم هاى نظارتى ما را ببينند و هم 

قطعاً جريمه مى شويم.

گرو گرفتن پاسپورت در هتل ها 
برچيده شود

تسنيم:مديرعامل گــروه هتل هاى ايرانگردى 
و جهانگردى نســبت به برچيدن گــرو گرفتن 
پاسپورت گردشــگران خارجى در هتل ها تأكيد 
كرد. مهرداد تاوتلى اظهار داشــت: در هتلدارى 
روز دنيا ديگر پاسپورت و كارت شناسايى افراد به 
عنوان گرو گرفته نمى شود و روش هاى ديگرى در 
اين زمينه وجود دارد. وى ادامه داد: در اين زمينه 
بايد از صفحات پاسپورت و كارت هويتى مسافر 
اسكن گرفته شود و بعد پاســپورت به گردشگر 
برگردانده شــود و به هيچ عنــوان نبايد مدارك 
شناسايى افراد در نزد رزپشن هتل نگهدارى شود.

جايگزينى به اسم واكسن در 
طب سنتى نداريم

فارس: عضو انجمن علمى طب سنتى ايران گفت: 
اگر واكسن فلج اطفال تزريق نشود آمار فلج اطفال 
بالا مى رود و ما تا امروز چيزى به اسم جايگزين 

واكسن در طب سنتى نداريم.
مهدى برهانى گفت: اينكه مى گويند   واكسن فلج 
اطفال مى تواند عارضه ايجاد كند و به اين دليل از 
تزريق واكسن خوددارى مى كنند كاملاً غلط است  
زيرا هر دارويى حتى داروهاى طب سنتى عارضه 
دارد و واكسن نيز يك ميكروب ضعيف شده است 
كه وارد بدن مى شود و شايد در موارد استثنايى 
مشكل خاصى ايجاد كند اما به اين دليل نبايد كل 

بحث واكسيناسيون كنار گذاشته شود.

افزايش سكته در روزهاى شنبه 
ثابت نشده است

فارس: رئيس انجمن قلــب و عروق ايران گفت: 
مردان بــه طور معمــول دو برابر زنــان گرفتار 

سكته هاى قلبى مى شوند.
فريدون نوحى همچنين در پاســخ به پرسشى 
مبنى بر اينكه گفته مى شود سكته هاى قلبى در 
روز پس از تعطيلات مثل شنبه شيوع بيشترى 
دارند،عنوان كرد:در كشورهاى خارجى شنبه ها 
و يكشنبه ها تعطيل است و جوانان در اين روزها 
به مصرف مشــروبات الكلى، تحــركات فراوان، 
شب بيدارى و... مى پردازند كه اين عوامل سبب 
مى شود آن ها در روزهاى بعد از تعطيلات بيشتر 
در معرض خطر سكته قلبى باشند، اما در كشور ما 

اين موضوع هنوز به اثبات نرسيده است.

رئيس پيشين كميته انضباطى
 در گفت و گو اختصاصى با قدس:

آقاى تاج! اين بود رنسانس در 
فوتبال ايران؟

ورزش/ صدور آنى احكام كميته انضباطى 
فدراسيون فوتبال در خصوص متخلفان دربى 
پايتخت حواشى بســيار زيادى را در فوتبال 

ايران به وجود آورد تا حدى...

خط قرمز/ دو پســر جوان كــه در جريان 
سرقت 10 هزار دلارى از مسافر مجارستانى 
شناســايى و دستگير شــده بودند، راز قتل 

هولناكى را نيز در سينه داشتند...
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دزدى دلارهاى مرد مجارستانى 

راز يك قتل را فاش كرد

سياست ملاحظه، مماشات و التماس!
در روزنامه دولتى جام جم گزارشى خواندم از روستاهايى در سيستان و 
بلوچستان در اطراف درياچه خشك شده هامون. روستاييان مى گويند 
از هامون خشك شده ســالى 12 هزار تن ماهى مى گرفتند، علوفه به 
قدرى زياد بود كه تعداد گاوهاى سيستان 90 هزار رأس تخمين زده 
مى شــد. دام هاى بوميان از يك ميليون و 500 هزار رأس به كمتر از 
500 رأس رسيده است. روستاييان با يارانه كه كفاف چند روز اول ماه 
را مى دهد، زندگى مى كنند و سپس بايد با گرسنگى بسازند. مأموران 
دولتى جلوى كوچ روستاييان به شهرها را به زور مى گيرند. افغانستان 
جلوى آب هيرمند را گرفته است. همين كشــورى كه چند ميليون 
شــهروندانش در ايران زندگى و كار مى كنند، سبب مرگ سيستان 

شده است.
با ســاخت ديوار مرزى، بازارچه مرزى را تعطيل كرده اند. هيچ شغلى 
جز حصيربافى در كار نيســت. تــازه حصيرها را از اســتان گرگان 
(گلستان) مى آورند. حقابه تالاب از سوى افغانستان قطع شده است. 
يك روستايى مى گويد ماه هاست توان خريد گوشت را ندارد، تو را به 
خدا از دولت بخواهيد بهاى آرد و روغن را گران تر نكنند تا او و امثال 

او بتوانند زنده بمانند.
گزارشى كه خواندم تكان دهنده بود. روستاهاى سيستان به سرعت در 
حال تخليه شدن است. مردمان روستانشين حاشيه درياچه باستانى 
هامون كه تا چند ســال پيش تصاوير زيباى آن در كتاب هاى رنگى 
جهانگردان خارجى به چاپ مى رســيد به زمين خشكى تبديل شده 
است. مردم ده نشين و در حقيقت خرابه نشين راهى شهرها مى شوند 
تا از طريق عملگى و كارهاى انگلى زندگى كنند. بدبختى اين است كه 
مسكن سازى هم تعطيل شده است. 6 انبوه ساز يا كارشناس مسكن 
هفته پيش ده ها دليل در خصوص بى  كفايتى وزير راه و شهرسازى، 
نفرت او از مسكن مهر، ارايه ندادن حتى يك راهكار درست و حسابى 
براى احداث مســكن اجتماعى كذايى آوردند. 123 حرفه و رشــته 
مرتبط با مسكن مهر تعطيل شد. به شــهرهاى همين اطراف تهران 
برويد، ببينيد سيل بيكاران سرگردان سر ميدان ها و چهارراه ها و در 
طول خيابان ها به چند هزار مى رسد. 700 هزار شغلى كه آقاى رئيس 
جمهورى در هر ســال دوران تصدى خود ايجاد كرده اند به چشم ها 
نمى رســد. چين 18 ميليارد دلار پول ما را توقيــف كرده و مى گويد 
به جاى آن به شما جنس بنجل مى دهيم. خودروهاى سرتاپا نقص و 
وسايل خانگى و تمام توليدات معيوب چين، صدها كارخانه و هزاران 
كارگاه ايران را به تعطيلى كشــانده اســت. ترامپ دروغگو در نهايت 

بى وجدانى مى گويد: اوباما با ايران مهربان بود.
150 ميليارد دلار به ايران بخشيد، منظورش پول هاى مسدود شده 
ايران است. كى؟ كجا؟ واقعاً 150 ميليارد دلار، يا يك ميليارد و 400 
ميليون دلار؟ يا حداكثر 10 ميليارد دلار؟ يك نفر از اعضاى دولت يا 
آن سخنگويش نمى آيد به اوباما پاسخ دهد، مرد حسابى! كجاست آن 

150 ميليارد دلار؟ 
در فضاى مجازى ديدم عده اى در كابــل رژه مى روند و پرچم ايران را 
مى سوزانند. ديدم چند نماينده بى سواد به اصطلاح مجلس افغانستان 
به عموم ايرانيان توهين مى كنند و به بهانه اينكه ايران تهديد كرده در 
صورت حمله آمريكا به ايران، ايران به افغانســتان حمله خواهد كرد 
(اصلاً چنين كلامى از دهان هيچ ايرانى بيرون نيامد و افغانستان خود 
قربانى حمله آمريكاست) به ايرانى ها اهانت كرده، ايرانيان را حرامى 
مى خوانند. از همه بدتر خودشيرينى حيدرالعبادى نخست وزير عراق 

در محاوره تلفنى با ترامپ است.
قبل از اينكه خبرش را نقل كنم اشاره اى به كتاب ويرانه هاى شرقى ما 
نوشته ژنرال وفيق السامرايى، رئيس سازمان «استخبارات» [اطلاعات 
و ضداطلاعات عراق] در زمان صدام مى كنم. ژنرال وفيق السامرايى در 
كتاب خود مى نويسد: در دوران اوج جنگ عراق با ايران روزى صدام 
حسين مرا احضار كرد و به من گفت چرا مسجد سليمان در خوزستان 

را كه مركز نفت ايران است بمباران و موشك باران نمى كنيد.
گفتم: علت صدور اين فرمان را به من بفرماييد.

گفت: ياسر عرفات، رهبر الفتح به من گفته تمام محصولات نفتى ايران 
از چاه هاى مسجد ســليمان مى آيد و اگر آنجا را بمباران كنيد، ايران 
ورشكست خواهد شد. وفيق الســامرايى مى نويسد: به صدام حسين 
گفتم قربان ياسر عرفات عقلش پاره سنگ برمى دارد. دهه هاست مراكز 
توليد نفت ايران در مسجد سليمان تعطيل شده و امروزه در مناطق 

ديگرى نفت به دست مى آيد.
ملاحظه مى فرماييد اين ميزان محبت و دوستى و وفادارى ياسر عرفات 

به ايران بود. اخيراً خبر ديگرى نشر يافت كه مرا متأسف كرد.
آخرين خبر- مذاكره ترامپ با حيدرالعبادى، نخست وزير عراق

در هنگام نوشتن آخرين ســطور اين مقاله، بيانيه كاخ سفيد درباره 
مذاكرات تلفنى ترامپ با نخست وزير عراق و امير كويت نشر يافت. در 
بيانيه كاخ ســفيد آمده: ترامپ در مذاكره با نخست وزير عراق درباره 
تهديد ايران براى سراسر منطقه صحبت كرد. همچنين ترامپ با امير 
كويت نيز درباره ســاز و كارهاى مقابله بــا فعاليت هاى مخرب ايران 

تبادل نظر كردند.
كشورهاى عراق و كويت با آمريكا هر مذاكره اى عليه ايران بكنند به 
خودشان مربوط است، اما جاى تأسف است كه اعزام اين همه نيروهاى 
ايرانى براى مقابله با داعش و شهيد شدن بيش از 1200 تكاور و رزمنده 
و سپاهى ايرانى از يك سو، راهپيمايى يك ميليون نفرى در تخمين 
32 ميليارد دينار عراقى به خزانه عراق بابت ويــزاى زايران اربعين، 
حمايت هاى مالى همه جانبه از عراق، به شهادت رسيدن ده ها مهندس 
و تكنسين ايرانى و... چرا بايد سبب نشــود كه حيدرالعبادى جلوى 
ترامپ دربيايد و توى دهان او بزند؟ براى چه بايد مهربانى يك سويه 
از طرف ايران باشد. در اخبار خواندم «استيو بانون» مشاور استراتژيت 
ارشد ترامپ مانند ساير همكاران ضد ايرانى ترامپ، يكى از طراحان 
ماجراى شكست آمريكا در طبس در ســال هاى اول انقلاب اسلامى 
است و كينه و نفرت شديدى به ايران دارد و درصدد انتقامجويى حادثه 
طبس در ســال 1980 است. واقعاً چه سياســت التماس و مماشات 

جالبى داريم.

يادداشت هاى ساعت 25
خسرو معتضد

خبر

3000737274
سامـانـه پيـامكـى
 صـفـحه اجـتماعى

انتقادها، پيشنهادها و ايده هاى خود را از 
طريق  اين پيامك 

به گروه اجتماعى ارسال فرماييد.
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وزير تعاون اعلام كرد 
دارايى بيش از 100 هزار ميليارد تومانى

 4 صندوق بازنشستگى
ايسنا: وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعــى با بيان اينكه تنها 
شركت «شســتا» ســه هزار ميليارد تومان در بخش هايى 
مانند فولاد، نفت، گاز و پتروشيمى و در طرح هاى بزرگى در 
كشور سرمايه گذارى كرده اســت گفت:ارزش دارايى هاى 
ما در چهار صندوق بازنشستگى بيش از 100 هزار ميليارد 

تومان است.
دكتر على ربيعى افزود:صندوق هاى بازنشستگى بيش از 50 
ميليون مالــك دارند و بيش از نيمى از مردم ايران ســهامدار 

آن هستند. 
وى به رونمايى از سامانه هوش تجارى شركت سرمايه گذارى 
بازنشستگى كشورى اشاره كرد و گفت: با اين سامانه نظارت 
بر امور تجارى و مالى شــركت هاى زير مجموعه صندوق هاى 

بازنشستگى با دقت بيشترى صورت مى گيرد .

عضو هيأت رئيسه كميسيون اقتصادى مجلس :
آينده صندوق هاى بازنشستگى وخيم است

خانه ملت: عضو هيات رئيسه كميســيون اقتصادى مجلس 
شوراى اسلامى گفت:بيشتر صندوق هاى بازنشستگى به دليل 
سوء مديريت داراى مشكلات عديده مالى هستند. سيدحسن 
حسينى شاهرودى گفت:صندوق هاى بازنشستگى بايد مستقل 
باشند و سهامداران در فرآيند مديريتى آن ها دخالت كنند كه در 
حال حاضر اين گونه نيست. وى تصريح كرد: اعمال نفوذ و قدرت 
دولت ها سبب سوء مديريت در اين مجموعه ها شده و مشكلات 
عديده  مالى را براى آن ها ايجاد كرده به نوعى كه شايد بتوان گفت 
بعضى از اين صندوق ها ورشكسته هســتند . وى افزود: بدهى 
دولت به تامين اجتماعى بيش از 100 هزار ميليارد تومان است كه 
در بودجه سنواتى عدد حداقلى براى آن ديده شده است اما اين 
مبلغ نمى تواند در سرمايه گذارى هاى كلان نقشى داشته باشد.  
وى تصريح كرد: 42 ميليون نفر تحت پوشش تامين اجتماعى 
قرار دارند و اين سازمان و شركت هاى وابسته به شستا  نمى تواند 

هزينه هاى خود را تامين كند و جوابگو نيست.

سخنگوى كميسيون فرهنگى عنوان كرد 
كم كارى بانك ها در پرداخت وام ازدواج

مهر:سخنگوى كميسيون فرهنگى مجلس با هشدار نسبت 
به افزايش سن ازدواج بر لزوم اجراى قوانين مصوب در زمينه 

تسهيل ازدواج جوانان تأكيد كرد.
احد آزادى خواه گفت: به مســوولان بانك مركزى پيشنهاد 
داديم وام ازدواج براى زوجين 20 ميليون تومان در نظر گرفته 
شود كه خوشــبختانه اين پيشــنهاد در لايحه برنامه ششم 

مصوب شد.
وى افزود: متاسفانه امروزه بانك ها به وام ازدواج مانند ديگر 
تســهيلات نگاه مى كنند اين در حالى اســت كه مشكلات 
اقتصــادى مانع بزرگى ســد راه ازدواج جوانان محســوب 

مى شود.
وى ادامه داد: متاسفانه زوجين از روند تسهيلات بانكى رضايت 
ندارند بهتر اســت دولت در اين زمينه شفاف تر عمل كرده و 

بانك ها را ملزم به تسهيل روند پرداخت وام ازدواج كند.

محبوبه على پور/ جامعه: جدى ترين چالش در حمايت 
از حقوق معلولان به كاســتى دراجرا و نظــارت بر قوانين 
برمى گــردد. دكتر عبدالرضــا عزيزى با بيــان اين مطلب 
مى افزايد: با وجود كثرت قوانين در زمينه حمايت از حقوق 
معلولان به دليل ضعف در اجرا و نظارت بر آن ها دراين مقوله 
با كاستى هايى مواجه هستيم. در واقع مجرى اين قوانين بايد 
جدى تر به اين مسايل توجه كند كه متولى صيانت از حقوق 
معلولان نيز دررأس همه سازمان ها سازمان بهزيستى است.

اين عضو كميســيون اجتماعى مجلس در پاسخ به اين كه 
چرا هنوز فراكسيونى براى حمايت از معلولان تشكيل نشده، 
مى گويد: از آغاز به كار مجلس دهم بارها بر تشــكيل اين 

فراكسيون از ســوى نمايندگان تأكيد شده است اما هيأت 
رئيسه مجلس با دلايل مختلف همانند اين كه فراكسيون هاى 

فعلى زياد هستند از اين قضيه طفره رفته اند. 
وى خاطر نشان مى كند: در حال حاضر وضعيت حمايت از 
حقوق معلولان همانند مناســب سازى معابر شهرى بهبود 
چشمگيرى يافته و نيازهاى اين گروه با حساسيت بيشترى 
دنبال مى شــود .درحالى كه درگذشــته خيابان ها و حتى 
ادارات كشور كمتر به اين مقوله توجه نشان مى دادند.البته 

هنوز شرايط موجود با وضعيت مطلوب فاصله دارد.
حجت الاسلام عبدالمقيم ناصحى،رئيس كميسيون فرهنگى 
و اجتماعى شوراى شهر تهران نيز به گزارشگر ما مى گويد: 

با مقايسه وضعيت مناسب سازى ها در فضاى عمومى اين 
شهر نسبت به ديگر شهرهاى كشور شــاهد وضعيت قابل 
قبولى هستيم.چراكه متوليان امر تأكيد دارند كه در تعامل 
با يكديگر و حتى سمن هاى فعال دراين زمينه شرايط براى 

تأمين حقوق شهروندى معلولان فراهم شود.

وى مى افزايد:درحال حاضــر اتوبوس هاى مخصوص حمل 
ونقل معلــولان درشــهردارى وجــود دارد و همچنين دو 
بوستان با توجه به محدوديت هاى حركتى اين گروه مناسب 

سازى شده است. 
درحالى متوليان پرشــمار حوزه حمايت از حقوق معلولان 
شــرايط اين گروه را نسبت به ســال هاى گذشته مطلوب 
مى دانند كه ابراهيم كاظمى، دبير ستاد هماهنگى و مناسب 
سازى معابر بهزيســتى درگفت و گو با قدس آنلاين معتقد 
است :در قانون آمده است دستگاه هاى ادارى موظف هستند 
هر سال30 درصد از ساختمان شان را مناسب سازى كنند. 
10 سال از اين قانون گذشته اگر دستگاه ها به وظيفه سالى 
30 درصد خود عمل كرده بودند مشكل مناسب سازى وجود 
نداشت. درواقع شهردارى ها به وظيفه خود به درستى عمل 
نمى كنند. وزارت علوم آموزش هاى لازم را از طريق واحدهاى 

درسى به دانشجوهاى مربوط نمى دهد. وزارت صنعت، معدن 
و تجارت وظيفه خود را كه ساخت و وارد كردن خودروهاى 
مناسب معلول ها و بهبود وضعيت ناوگان حمل و نقل عمومى، 
هوايى، زمينى و ريلى است به درستى پيش نمى برد. وزارت 
راه و شهرسازى كه بايد براى ساختمان هاى ادارى مناسب 
سازى هاى لازم را به عمل مى آورد به وظيفه خود به درستى 
عمل نمى كند. صدا و سيما و وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامى 
كه وظيفه شان فرهنگسازى است در اين زمينه قدمى مؤثر 
بر نمى دارد. در صورتى كه اگــر هر فرد وظيفه خودش را به 
درستى و طبق قانون انجام مى داد اين مشكلات هم وجود 
نداشت. در حال حاضر با توجه به وضعيت موجود؛ طبيعى 
است كه با شهرى روبرو شويم كه با معلول قهر است با جانباز 
نامهربان است و با سالمند بيگانه اســت و حتى با آدم هاى 

سالم از نظر جسمى هم رابطه خوبى ندارد.

حمايت از معلولان؛از نگاه سليقه اى تا غفلت در اجرا

برش
بيشتر معلمان ما انسان هايى 

فرهيخته هستند كه توجه ويژه به 
پرورش فرزندان كشور دارند و 
صبورانه و دلسوزانه به آموزش 

نسل هاى نوپاى كشور مى پردازند، 
اما هستند معدود معلمانى كه 

صبر و تحمل لازم را ندارند و گاه 
چنين رخدادهايى پديد مى آيد كه 
ما قاطعانه و بدون اغماض با آن ها 

برخورد مى كنيم تا چنين مواردى به 
حداقل برسد و تكرار نشود

وزير آموزش و پرورش در گفت و گو با قدس خبر داد

كسرى حقوق و پاداش فرهنگيان و برخورد با عاملان تنبيه در مدارس
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فرهنگ

از 67 هزار عنوان کتاب فقط 57 مورد مشمول نظارت شدند 

بهانه گیری کافی است، معضل نشر »ممیزی«  نیست 
 فرهنگ/ خدیجه زمانیان  هنوز از زمانی که 
صفحات ادبی روزنامه ها و خبرگزاری ها پر بود از 
گلایه نویسندگان  در مورد ممیزی های بی رویه 
کتاب چیزی نگذشته است. گفت وگویی نبود که 
نویسنده ای انجام دهد و عدم تولید اثری خوب و 

شاهکار را به ممیزی کتاب ربط ندهد. 
اما با گذشــت زمان و تغییر رویکرد دولت درباره 
ممیزی آثار و بازتر شدن فضای نشر گلایه ها رنگ 

و بوی دیگری به خود گرفته است! 
ارزیابی کلی آثار در چند سال گذشته تقریباً بر 
عهده ناشران گذاشته شــد و قانون ممیزی در 
قالب چارچوبی که برای مجریان آن تعیین شد، 
بدون توجه و ارزش گذاری کتاب ها، به آنچه ناشر 
برای اداره ارزشیابی می فرستادند، اعتماد کرد و 

مجوز های کتاب صادر شد. 
با این تغییر ها و بر اســاس آنچه خواسته ناشران 
و نویســندگان بود، مراحل صدور مجوز سرعت 
بیشــتری به خــود گرفت و هر ســال عناوین 
کتاب های بیشتری منتشر شد.  وزیر فرهنگ و 
ارشاد اســلامی 20 بهمن ماه در گفت وگوی ویژه 
خبری شــبکه 2، با ارایه آماری همه را مطمئن 
کرد که ممیزی های پیشــین و ســنتی تقریباً 
برداشــته شــده و آنچه در بازار کتاب مشاهده 
می شود، محصول ناشــران و نویسندگان است.  
سیدرضا صالحی  امیری گفت: »امسال )در 9 ماه 
اخیر( 67 هزار عنوان کتاب مجوز نشر گرفته اند 
که از آن میان، 14 هزار اثر ترجمه هستند و 45 
هزار عنوان چاپ نخست اند. بر اساس آماری که 
معاونت فرهنگی وزارت  به بنده ارایه کرده است، 
از میان این آثار فقط 57 عنوان کتاب مشــمول 

نظارت قرار گرفتند«. 

 بی انگیزگی  نویسندگان 
گویا این گشاده رویی ارشاد در صدور مجوزها کار 
دســت فضای فرهنگی جامعه داده است چون 
فضای جدیــد نه تنها باعث خلق شــاهکارهای 
نویسندگان نشــد بلکه مخاطبِ دلگیر از فضای 
ادبی را به آنچه نویسندگان خلق و ناشران منتشر 

می کنند، بی اعتماد هم کرد.  

نتیجه انتشــار بی حد و حصــر کتاب ها و عدم 
ارزشــیابی صحیح و کارشناسی های لازم، علاوه 
بر بی اعتمــادی مخاطب، نتیجــه دیگری هم 
داشــت و آن بی انگیزه شــدن خود نویسندگان 
بود. نویسنده ای که ماه ها و سال ها برای نوشتن 
اثرش وقت می گذاشــت، اگرچــه کتابش بدون 
دردســرهای رایج ممیزی منتشــر می شد، اما 
بــا چالش های مهم تری روبه رو می گشــت. این 
چالش ها، بی اخلاقی بعضی ناشران در برخورد با 
نویسنده و خوانده نشدن کتاب ها توسط مخاطبان 
بودند.  حالا همان نویسنده ای که داد و افغانش 
گوش آســمان را کر می کرد که ممیزی مقابل 
خلاقیت و قلم او ایستاده و کلماتش در پستو ها 
مانده، کتابش منتشر شد اما این کلمات نه تنها 
دنیا را عوض نکرد بلکه مورد توجه هم قرار نگرفت 

و خوانده نشد! 
بی انگیزگی نویسندگان از این فضا تا آنجا پیش 
رفت کــه یک به یک از این فضــای غالب انتقاد 

کردنــد و اعتراف کردند که قلمشــان را زمین 
گذاشته اند و دیگر نمی نویسند. 

 معضل نشر، ممیزی نیست 
این فضا مختص داستان و یا ژانر خاصی نبود بلکه 
همه ژانرها و گروه های ســنی را در بر می گرفت.  

اسماعیل امینی، شاعری که آثارش مورد توجه 
مخاطب است و مجموعه های شعری که در سال 
منتشر می شــود را رصد می کند، بر این مسأله 
تأکید می کند که ممیزی هیچ گاه مانع انتشــار 
اثر خوب نبــوده و اگر این مســایل در دوره ای 
مطرح می شــد، بهانه ای بیش نبوده است.  این 
شاعر و کارشناس می گوید: »اگر فقط نظارت و 
ممیزی باعث می شود کتاب خوب تولید نشود، 
چطور نویسندگانی که به خارج از کشور رفته اند، 
نتوانسته اند کتاب خوبی منتشر کنند. ضمناً در 
حال حاضر بسیاری از نویســندگان آثارشان را 
با مجوز و یا بی مجوز در فضای مجازی منتشــر 
می کنند. در این شــرایط کــدام کتاب خوب و 
شاخصی بوده که به این صورت منتشر شده است 
و ما بخوانیم و بگوییم: حیــف! کاش به این اثر 

مجوز می دادند و منتشر می شد؟!« 
این شاعر هم معتقد است در حال حاضر معضل 
نشر، ممیزی نیست بلکه انتشــار آثار سست و 

ضعیف باعث افت فضای نشــر و گریز مخاطب 
شــده است. امینی می گوید: » قاطعانه می گویم 
از هر 200 کتابی که از ســوی ناشران به عنوان 
مجموعه شعر منتشر می شــود فقط یک کتاب 
اصول شعر را رعایت کرده و به معنی واقعی کلمه 
»شعر« است. سایر آثاری که با عنوان شعر منتشر 
می شوند، هذیان گویی، سرهم بندی و تمرین های 
اولیه شاعر است. حتی بعضی از این آثار غلط های 
بدیهی املایی، دستوری و نگارش دارد و قانونی 
هم نیست که شــاعر و ناشر را از انتشار اثر منع 
کنــد.«   به اعتقاد امینی آنچه مانع تولید کتاب 
خوب اســت، ممیزی نیســت بلکه »ابتذالی« 
اســت که همه جامعه ما را فرا گرفته است. این 
ابتذال به معنای غیراخلاقی بودن نیست بلکه به 
معنای سهل انگاری، ساده گیری و بی توجهی به 
ارزش های هنری است و متأسفانه به دلیل غلبه 

همین فضاست که جنس مبتذل مشتری دارد. 

 آقای وزیر به دنبال اثبات ممیزی کم است 
سیدعلی کاشفی خوانساری، شاعر و کارشناس 
حوزه کــودک و نوجوان، نیز صحبت های امینی 
را تأیید می کند. او می گوید: »نویسندگان حوزه 
کودک و نوجوان از ممیزی حمایت نمی کنند اما 
علاقه مند هستند دولت مقابل چاپ آثار ضعیف 
بایستد و اجازه ندهد داستان، شعر و تصویرگری 
ضعیف وارد بازار کتاب شود. فعلاً هم ارشاد نباید 
به  آثار سست مجوز دهد. اما آقای وزیر فقط به 
دنبال این است که ثابت کند ممیزی کم است. در 
حوزه کودک و نوجوان درخواست نویسندگان این 
است که مجوزها با کارشناسی و وسواس بیشتری 
به آثار داده شــود تا این همه کتاب سســت و 

ضعیف به بازار کتاب نیاید«. 
وی می گویــد: »البته در این فضــا کار دیگری 
هم نمی شود انجام داد. اگر دولت به این تعریف 
برسد که جلوی آثار بی کیفیت را بگیرد شاید آثار 
خوبی تولید شــود اما دولت هم خودش را وارد 
این مباحث نمی کند چون هم آمار نشــر پایین 
می آید و هم سر و صدا و اعتراضات اجتماعی بالا 

می گیرد«.

مهــر: وزیــر علوم، 
تحقیقــات و فناوری 
از ابــلاغ اختصــاص 
45 میلیــارد و 500 
وام  تومــان  میلیون 
دولت  توسط  شهریه 
خبر داد.  دکتر محمد 
فرهادی گفت: در ســال جاری40 میلیارد تومان 
از درآمد اختصاصی صندوق رفاه دانشجویان، وام 
شــهریه پرداخت شده است. با نامه ای که از سوی 
من و دکتر جهانگیــری معاون اول رئیس جمهور 
نوشته شد، دســتور پرداخت 45 میلیارد و 500 
میلیون تومان توسط دکتر محمدباقر نوبخت رئیس 
سازمان برنامه و بودجه ابلاغ شد.  وی ادامه داد: اگر 
این ابلاغ از سوی خزانه تخصیص نهایی داده شود، 
صندوق رفاه دانشجویان در سال جاری حدود 200 

میلیارد تومان وام شهریه پرداخت می کند. 

اختصاص وام شهریه 
تســنیم: دبیــــر 
دوره  پانزدهمیــــن 
جایزه »قلم زرین« از 
آغاز داوری  آثار در این 
دوره خبر داد و گفت: 
شاخص های  و  معیار 
داوری نیز تعیین شده 
است.  یوسف قوجق با اشاره به روند بررسی آثار در 
این دوره جایزه گفت: یکشنبه هفته گذشته، 17 
بهمن ماه، جلسه ای با حضور داوران برگزار شد. در 
این جلسه معیارهای داوری و بررسی آثار مشخص 
و اعلام شد.  وی ادامه داد: قرار بر این شد که آثار 
با توجه به ســاختار اثر و محتوا مورد بررسی قرار 
گیرند. به عبارت دیگر، رعایت ادبیات و هنرمندی 
در کار به همراه محتوای خوب از جمله معیارهای 
اصلی در بررسی آثار است. تلاش داریم که در این 

دوره به عنوان یک جشنواره، جریان ساز باشیم. 

معیار داوری ها در »قلم زرین« 
فرهنگی  رایزن  مهر: 
از  ایــران  ایتالیــا در 
حضور 15 نویســنده 
از این کشــور در ایام 
ســی امین  برگزاری 
بین المللی  نمایشگاه 
کتاب تهران خبر داد. 

کارلو چروتی در نشست ترجمه شفاهی با اشاره به 
حضور ایتالیا به عنوان مهمان ویژه سی امین نمایشگاه 
بین المللی کتاب تهران، گفت: پیشنهاد مهمان ویژه  
شدن کشــور ایتالیا در نمایشگاه بین المللی کتاب 
تهران مورد اســتقبال مقامات ایتالیا قرار گرفت و 
با جدیــت آن را دنبال می کنند. ایتالیا برای حضور 
در نمایشــگاه کتاب تهران به عنــوان مهمان ویژه 
برنامه های متنوعی را در نظر گرفته است که از جمله 
آن می توان به برگزاری نمایشگاه کتاب و آثار نسخ 

خطی در کتابخانه ملی ایران اشاره نمود. 

۱5 نویسنده ایتالیایی می آیند
ایلنا:  فرهادتیمورزاده، 
مدیرمسؤول انتشارات 
بیان  با  »تیمورزاده«، 
اینکه در این کشــور 
۸0 میلیونی به سختی 
 ۸ 0 0 ن ا می تــو
کتابفروشیِ با حداقل 
اســتاندارد را یافــت، گفت: در و دیوار شــهرها و 
روستاهای این کشور به مردم پیام می دهند که شما 
به کتاب نیاز ندارید امّا به پوشاک، غذا، فست فود، 
موبایل، اتومبیل، فرش، مبل،  لوازم لوکس منزل، 
 سفر، چیپس، پفک، شکلات و صدها قلم دیگر نیاز 
دارید. زیرا اگر نیاز داشــتید ما به  جای این همه 
شــعار در حمایت از کتاب، به وظیفه خود عمل 
می کردیم و قدم های مؤثر اجرایی برمی داشتیم و 
مانند فروشگاه های مختلف با قوانین حمایتی بستر 
لازم برای تأسیس کتابفروشی را فراهم می کردیم.

شما به کتاب نیاز ندارید

کوتاه و خواندنی

فرهنگ: از کتاب »پناهگاه بی پناه« نوشته مهناز فتاحی، دوشنبه دوم اسفند در 
محل حادثه بمباران پناهگاه پارک شیرین کرمانشاه رونمایی می شود. 

این مراسم با حضور راویان این کتاب و سخنرانی حجت الاسلام دکتر سیدمهدی 
خاموشی )رئیس سازمان تبلیغات اسلامی(، محسن مؤمنی شریف )رئیس حوزه 
هنری(، مرتضی سرهنگی )مدیر دفتر ادبیات و هنر مقاومت(، عبدالحمید قره داغی 
)مدیرعامل انتشارات »سوره مهر«( و جمعی از مسؤولان لشکری و کشوری استان 
برگزار می شود.  بیست و ششم اسفند سال 66 پناهگاه پارک شیرین کرمانشاه مورد 
اصابت موشک قرار گرفت و بیش از 300 نفر در این پناهگاه شهید و زخمی شدند. 
بیشتر شهدا و زخمی ها را زنان و کودکانی تشکیل می دادند که به خاطر در امان 
ماندن از بمباران های رژیم بعث عراق به این مکان پناه بردند؛ غافل از اینکه موشک 

دقیقاً از هواکش پناهگاه وارد ساختمان گشت و باعث ویرانی و آتش سوزی شد. 
ماجرای پناهگاه از زبان 33 نفر روایت می شــود و هرکــدام تلاش کرده اند که با 

یادآوری آن حادثه تلخ به شرح ماجرا بپردازند. 

کتاب

رونمایی از کتاب 
»پناهگاه  بی پناه«

تسنیم: همسر شهید چیت سازیان با اشاره به دیدار اخیر خود با رهبر معظم انقلاب، 
این جلسه را معنوی توصیف کرد و جزییاتی درباره این جلسه گفت.  به گفته زهرا 
پناهی روا، مقام معظم رهبری به نیکی از شــهید چیت سازیان یاد کردند که از سن 
نوجوانی در جبهه بودند و رشادت های زیادی از خود نشان دادند. ایشان همچنین 
بخش هایی از کتاب »گلستان یازدهم« را برای جمع تعریف کردند. در بخشی از این 
دیدار، مقام معظم رهبری درباره صبر و ایســتادگی خانواده شهدا و همسران شهدا 
صحبت کردند و فرمودند که شــیفته شخصیت پدر و مادر بنده شده اند. همچنین 
برایم توفیقی شــد که مقام معظم رهبری  مجدداً جویای احوال و موقعیت بنده و 
فرزندم شــدند.  راوی کتاب »گلستان یازدهم« اضافه کرد: مقام معظم رهبری در 
آن جلسه فرمودند که عادت دارند چند دقیقه قبل از خواب را به مطالعه اختصاص 
بدهند و برخی از این کتاب ها آن قدر جذاب و خواندنی نوشته شده است که گاه زمان 
بیشتری برای این امر اختصاص می دادند. شنیدن صحبت های ایشان درباره کتاب ها 

و نظراتشان درباره جزیی ترین مواردِ آثار برایم جذاب بود. 

ادبیات مقاومت

نظر رهبر معظم انقلاب 
درباره »گلستان یازدهم«

گفت و گو

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در گفت وگو با قدس: 
نمی توانیم نظام نشر را رها بگذاریم 

خلیل خانه    آرش  فرهنــگ/   
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با تأکید 
بر اینکه اصل نظارت بر حوزه نشر را 
قبول داریم و آن را انجام می دهیم، 
گفت: با این حال با ســختگیری در 

این حوزه نیز مخالفیم. 
سیدرضا صالحی امیری در گفت وگو 
با »قدس« درباره چالش های واگذاری 
ممیزی کتاب به ناشران اظهار داشت: 
موضوع کاملاً روشن است. ما در این 
موضوع با 3 مؤلفه روبه رو هستیم که 

عبارتند از مؤلف، نشر و مجوز. مفهوم مجوز در دل خودش مفهوم نظارت 
را هم دارد زیرا اگر اعمال نظارت نباشد، مجوز بی معنی است. اما نظارت 
2 نکته کلیدی دارد. هر مرجعی که نظارت را انجام می دهد باید صاحب 

صلاحیت و دارای قدرت لازم برای اعمال آن باشد. 
وزیر ارشاد خاطرنشان کرد: نکته مهم تر از همه اینها قانونمندبودن نظارت 
است که ما روی آن تأکید داریم. بدین معنا که همه مؤلفین، ناشرین و 
اصحاب فرهنگ بدانند که قواعد و قوانین و آیین نامه ها و ضوابط نظارت 
چیست.  وی گفت: ما اعلام کردیم که اجرای نظارت یک ضرورت است. 
دلیلش هم این اســت که نظام اســلامی دارای یک چارچوب قانونی و 
مبانی و ارزش ها و هنجارهای مشــخص است و نمی توانیم نظام نشر را 
به صورت یله و رها بگذاریم. نظارت باید حتماً تعریفی داشته باشد اما با 
سختگیری بی مورد هم موافق نیستیم. چیزی که ما بر آن تأکید داریم 
این اســت که نظارت یک ضرورت است که البته باید قانونمند باشد و 
نظارت کننده باید قدرت اعمال نظارت را  داشــته باشــد و این مهم با 

همکاری اصحاب قلم انجام شود. 

 خط قرمز داریم
صالحی امیری اظهار داشــت: در شــرایط فعلی خوشــبختانه اغلب 
نویسندگان، مؤلفین و ناشران ما ضوابط نظام را می دانند. از قول من نقل  
شده که ما خط قرمز نداریم که این حرف غلط است. ما در شرایطی از 
هماهنگی و همگرایی با اصحاب قلم هســتیم که نیازی به اعمال  خط 

قرمز نمی بینیم، نه اینکه خط قرمزی وجود ندارد. 
وی تصریح کرد: اصل نظام، اسلام عزیز، انقلاب اسلامی، امام)ره(، رهبر 
معظــم انقلاب و وحدت ملی خطوط قرمز ما بوده و خواهند بود. چون 
نظام ما مبتنی بر قوانین شــرعی و اسلامی و حاکمیت ولی فقیه است 
و حتماً در این نظام خطوط قرمز وجود دارد. اما من تأکید کردم ما در 
شرایطی هستیم که خوشبختانه صاحبان قلم و ناشران به مبانی نظارت 

آشنا هستند و ما در حوزه نظارت با کمترین مشکل مواجه هستیم. 
وی درباره این نکته که واگذاری نظارت و ممیزی به حوزه نشر همچنان 
با مخالفت و مقاومت ناشران روبه روست و به دلیل اینکه ناشران دغدغه 
ســرمایه و هزینه خود در صورت برخورد با مشکل و ایراد پس از انتشار 
کتب را دارند، زیر بار این مسؤولیت نمی روند، گفت: در سال گذشته این 
مسؤولیت  به بعضی ناشــران مطرح که صلاحیت آنها به لحاظ اعمال 
نظارت تأیید شــده بود، واگذار گشت اما خودشــان ترجیح دادند این 
مسؤولیت به وزارت ارشاد واگذار شود و ما هم الان این نظارت را داریم 

و مؤثر هم هست. 

 حق اعتراض به ممیزی محفوظ است
وی افزود: معتقدم که ما در این حوزه چالش و بحرانی نداریم. اگر کتابی 
مثلاً تفرقه قومی، دینی، ارکان خانواده و امثالهم را هدف قرار دهد قطعاً 
نمی تواند از امر نظارت عبور کند. وی با بیان اینکه کتاب هایی هم که در 
ممیزی به مشکل می خورند، بخش های کوچکی شان ایراد دارد که قابل 
حل است، گفت: در سال گذشته فقط 57 کتاب با مشکل ممیزی روبه رو 
شد و ما باز هم تصمیم گرفتیم به اصحاب قلم این فرصت را بدهیم که 
حق اعتراض داشــته باشــند و در یک مذاکره رودررو نسبت به اصلاح 
ایرادها اقدام کنند. همه متن یک کتاب که رد نخواهد شد و بخش هایی 
که ایراد دارد را می توان اصلاح کرد. من به اصحاب رسانه می گویم وقتی 

موضوعی چالش نیست چرا باید اصرار کنیم که از آن چالش بسازیم. 
وزیر ارشاد درباره اینکه واگذاری ممیزی مغایرتی با مصوبه شورای عالی 
انقلاب فرهنگی که تأکید دارد »نظارت و ممیزی باید توســط وزارت 
ارشاد انجام شود« ندارد، هم اظهار داشت: وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
خــود را تابع گفتمان فرهنگی مقام معظــم رهبری و مجری ضوابط و 

مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی می داند. 

آنچه می خوانید

باوجود اینکه برخی نویســندگان 
همــواره ممیــزی کتاب هایشــان 
را دلیل اصلی عدم انتشــار آثار 
خوب و ارزشــمند مطرح می کنند 
آمار کتاب های ممیزی شده نشان 
می دهد تعــداد کتاب هایی که به 
ســد ممیزی برخــورد کــرده اند 

تقریباً هیچ است
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هــنر

بررسی رویکرد جدید برنامه های آشپزی در سیما 

آشپـــزی با طعم تبلیـــــغات 

ایلنــا: النـــــــاز 
شاکــردوست، بازیگر 
کار  می گوید  سینما، 
کردن در سینما برای 
من مانند بالا رفتن از 
راه پله است. در سینما 
یک به یــک  وقتــی 

تجربه ها را پشت می گذاری، اطمینان پیدا می کنی 
که وقتش رســیده تا گذشــته را فراموش کنی و 
تصویری متفاوت از خود را ارایه بدهی که به دیروز 
هیچ شباهتی نداشته باشــد. شاکردوست افزود: 
هیچ وقت دغدغه دستمزد نداشته ام و هیچ وقت به 
خاطر این قضیه وارد بازیگری نشده ام. فکر می کنم 
اولین قــراردادی که در زندگی ام بســتم، با آقای 
موســوی بود. یادم هست با ماشینی که پدرم روز 
تولدم به من کادو داده بود، رفتم سر صحنه. پس 

هیچ وقت دغدغه پول را نداشتم.

به پول فکر نمی کنم 
ایســنا: مدیــرکل 
فرهنـــگ و ارشــاد 
اســامی سیســتان 
و بلوچســتان گفت:  
بیشتر هنرمندان این 
نیستند  بیمه  استان 
و در طــرح تکریــم 

ارزشــیابی بررسی نشده اند.  حســین مسگرانی 
گفت: 6  ماه پیش ماقاتــی با معاون هنری وزیر 
ارشاد داشــتم و درباره این مشکل صحبت کردم. 
حتی در نامه مفصلی، حدود ۵۰ هنرمند برجسته 
این اســتان را معرفی کردم که در جایگاه والایی 
قرار دارند و ارزشیابی آنها باید سرعت بگیرد. آقای 
مرادخانی قول مســاعدت داد اما متأسفانه پرونده 
این هنرمندان هنوز در پیچ و خم های تشــکیل 
جلسات کمیته های فنی شورای ارزشیابی هنری 

گیر کرده است. 

سرانجام پرونده هنرمندان 
شــــیرین  مهــر: 
کــه  یزدان بخـــش 
چندیــن پیشــنهاد 
حضور و ایفــای نقش 
در تئاتــر را داشــته 
درباره  بازی  اســت، 
کردن خود در صحنه 

تئاتر تأکید کرد که توانایی جسمی بازی در تئاتر 
را ندارد. وی گفت: تئاتر وقتگیر است و بعد از چند 
ماه تمرین باید هر شب هم در قالب اجرای عمومی 

به صحنه برود. 
متأسفانه من انرژی و توان جسمانی لازم برای طی 
کردن این روند را در خود نمی بینم.  وی ادامه داد: 
البته امیدوارم مانند بازی در فیلم، در تئاتر هم در 
عمل انجام شده قرار نگیرم. چون در ابتدا قرار بود 
فقط در ۱ فیلم بازی کنم که حالا تبدیل به بازی 

در ۲۲ فیلم شده است.

توانایی بازی در تئاتر را ندارم 
یازدهمیــــن  هنر:
کنفرانس بیــن المللی 
عکاســی هنــــد با 
وزارت  حمایـــــت 
فرهنـــگ، انجمــن 
عکاســی دام هند و 
مــوزه فنــاوری این 

کشور و همزمان با برگزاری جشن الماس در شهر 
کلکته هندوستان برگزار شد. جلیل زهرایی عکاس 
روزنامه قدس که به عنوان تنها عکاس خبری در 
این کنفرانس حضور داشت، در خصوص برگزاری 
این کنفرانس عکاسی جهانی گفت: این کنفرانس 
از ســال ۱98۲میادی هر چهارســال یکبار و با 
حضور نماینده فدراسیون جهانی عکاسی »فیاپ« 
و در این کشــور برگزار می شــود. وی افزود: در 
یازدهمین کنفرانس بین المللی عکاســی هند، 

عکاسانی از سراسردنیا حضور دارند.

عکاس قدس در کنفرانس عکاسی هند 

چهره - خبر

هنر: علیرضا شجاع نوری، سخنگوی سی و پنجمین جشنواره جهانی فیلم فجر، 
بیان کرد که بیش از ۵ هزار فیلم کوتاه و بلند از سراســر دنیا متقاضی حضور در 
جشــنواره جهانی فجر شــدند. وی افزود: بعد از اتمام سی و چهارمین جشنواره 
جهانی فیلم فجر، با تشکیل یک دبیرخانه ثابت که در تمام طول سال هم فعال بود، 
بافاصله کار را برای جشنواره امسال شروع کردیم تا بتوانیم اشراف بیشتری نسبت 

به فیلم های سراسر جهان داشته باشیم.
 شجاع نوری گفت: سعی کردیم دامنه فیلم هایی که مورد غفلت جشنواره بوده را 
روز به روز کمتر کنیم و به جایی برسیم که بتوانیم ادعا کنیم تمام سینمای جهان 
را پوشش داده ایم و می خواهیم گزیده آنها را در اختیار مخاطبان جشنواره جهانی 
بگذاریم. این کار نیاز به زمان و برنامه ریزی زیادی داشت که خوشبختانه توانستیم 
به نتیجه خوبی برســیم. وی ادامه داد: این تعداد فیلم  غیر از آثاری اســت که با 
جست وجوی مشاوران و دست اندرکاران جشنواره در اقصی نقاط دنیا به جشنواره 

جهانی دعوت شده اند. 

سینما

5 هزار متقاضی حضور 
در جشنواره جهانی فجر 

ایلنا: سازنده سردیس عباس کیارســتمی درباره سرانجام سردیس این هنرمند 
گفت: فکر می کنم پس از این همه معطلی و بدقولی های دوستان، در حال حاضر 
زمان مناســبی برای رونمایی از این سردیس نیست. قصد دارم در مراسم سالگرد 
این هنرمند با هماهنگی خانواده مرحوم کیارســتمی از سردیس رونمایی شود. 
رضا حسن زاده درباره سرانجام رونمایی از سردیس عباس کیارستمی گفت: پس 
از اینکه برای رونمایی از ســردیس عباس کیارستمی به هیچ نتیجه ای نرسیدیم، 
این سردیس همچنان در کارگاهم نگهداری می شود و هیچ کسی هم پیگیر نصب 
آن نیســت و من هم دیگر قصد ندارم با کســی در این  باره صحبت کنم. او ادامه 
داد: در ابتدا که این طرح مطرح شد و سردیس را ساختیم، ارگان ها و افراد زیادی 
تمایل داشتند تا از این سردیس در برنامه های مختلفی رونمایی شود اما متأسفانه 
هیچ کدام به ســرانجام نرسید. این مجسمه ساز گفت: متأسفانه هزینه های زیادی 
برای ساخت مجسمه و سازه های حجمی می شود که در بیشتر موارد، مردم با آن 

هیچ ارتباطی برقرار نمی کنند. 

هنرهای تجسمی

گلایه های سازنده 
سردیس کیارستمی 

آخر هفته با تلویزیون

»هیوا« در افق 
هنر:  فیلم های »روز چهاردهم«، »جایــزه«، »خرس قطبی کوچولو«، 
»بدون پشیمانی«، »زندگی جاریست«، »کاغ«، »فاجعه در فروشگاه«، 
»مزرعــه آبی«، »هیوا«، »بوســه مرگ«، »تیغ آفتــاب«، »آقای لازار«، 
»بازگشــت به زمین«، »بازگشت به خانه« و...  امروز و فردا از شبکه های 

سیما روی آنتن می روند. 

 شبکه اول 
فیلم تلویزیونی »روز چهاردهم« به کارگردانی محمود ناظری فردا ساعت 
۱6 پخش خواهد شــد. مارال فرجاد، سعید داخ و شهرام عبدلی در این 

فیلم بازی کردند. 

 شبکه 2 
فیلم تلویزیونی »جایزه« به کارگردانی رضا سجاسی امروز ساعت 8 پخش 
می شود. »امیرعلی« پسر بچه ای است که در مسابقه ای در شبکه ۲ برنده 
شده و حالا باید برای گرفتن جایزه به این شبکه بیاید. او ساکن ورامین 
اســت. پدرش به علت گرفتاری های کاری خود از آوردن او معذور است! 
مادربزرگ امیرعلی که به خانه آنها آمده، با آگاه شــدن از قضیه، تصمیم 
می گیرد که با امیرعلی روانه تهران شود. همراهی مادربزرگ با امیرعلی 
اتفاقــی را در طول راه برای آنها رقم می زنــد. مینا جعفرزاده، معصومه 
کریمی و صالح میرزاآقایی در این فیلم نقش آفرینی کرده اند. انیمیشــن 
ســینمایی »خرس قطبی کوچولو« ساخته تیلو روتریش، فردا ساعت 8 
و فیلم سینمایی »بدون پشیمانی« به کارگردانی رابرت هارمون فرداشب 

ساعت ۲3 از شبکه ۲ سیما پخش خواهند شد. 

 شبکه 3 
فیلم تلویزیونی »بارون با بارون فرق داره« به کارگردانی کامبیز کاشفی 
امروز ساعت ۱۰ از شبکه 3 سیما پخش می شود. بازیگران این فیلم کامبیز 
کاشفی، حسین توشه، فرج الله گل سفیدی و وحید محبوب بشری هستند. 
همچنین فیلم ســینمایی »زندگی جاریست« ساخته آکی هیکو شیوتا 
امشب ساعت ۲4 پخش خواهد شد. فیلم تلویزیونی »الیما« به کارگردانی 
نازیا حدیقی نیز فردا ساعت ۱۰ پخش می شود. مهوش وقاری، محمود 
مقامــی، فهیمه رحیم نیا و مهدی امینی خواه در این فیلم بازی کرده اند. 
فیلم ســینمایی »طبقه هفتم« به کارگردانی پاتسی آمتس کوآ نیز فردا 

ساعت ۱9 روی آنتن می رود. 

 شبکه 4
فیلم ســینمایی »آخرین شــکار« اثری از نیکولاس وانیر امشب ساعت 
۲۰:3۰ و فیلم ســینمایی »کاغ« به کارگردانی جیمس مک تیگو فردا 

ساعت ۲۱:3۰ از شبکه 4 روی آنتن می روند. 

 شبکه 5 
فیلم ســینمایی »مندی و گنج چروکی ها« ساخته جوی چاپمن امروز 
ساعت ۱3:3۰ و فیلم سینمایی »گوبی« به کارگردانی ویلسون کاني بیر 
فردا ساعت 9 پخش می شوند. همچنین »ده دقیقه« به کارگردانی یونگ 
سونگ لی فردا ســاعت ۱3:3۰ و »فاجعه در فروشگاه« اثری از کیمبل 

رندل ساعت ۲۰:3۰ از شبکه ۵ پخش می شوند. 

 شبکه کودک 
انیمیشن سینمایی »خانه شعبده باز« به کارگردانی جرمی دیگراسون و بن 
استاسن امروز ساعت ۱9:3۰ و انیمیشن سینمایی »توربو« به کارگردانی 
دیوید سورن فردا ساعت ۱9:3۰ از شبکـــه کودک پخش خواهند شد. 
»توربو« داستان حلزون بلندپروازی است که با دیدن مسابقات اتومبیلرانی 
می خواهد همچون قهرمان مســابقه باشــد. حلزون برای زیادتر شدن 
ســرعتش هر روز تمرین می کند، ولی دوستانش او را مسخره می کنند. 
آنها حلزون و بــرادرش را از مزرعه ای که در آن زندگی می کنند، بیرون 

می اندازند... 

 شبکه افق
فیلم سینمایی »هیوا« به کارگردانی رسول ماقلی پور فردا ساعت ۲۰:3۰ 
از شــبکه افق پخش خواهد شــد. در این فیلم با بازی حمید فرخ نژاد و 
فرهاد قائمیان خواهید دید: »هیوا اکبری ۱۵ سال پس از بحبوحه جنگ 
و مفقودشدن همســرش حمید تصمیم می گیرد تا از مناطق جنگی و 
خانه ای که با همسرش در آن زندگی کرده، بازدید کند. هیوا زنی است که 
شوهرش در جنگ مفقود الاثر گشته و سال ها منتظر بازگشت او می ماند. 
امیر کرمی همرزم شوهرش از او خواستگاری می کند تا او را از این حال و 

هوا دربیاورد! ولی هیوا امروز و فردا می کند...« 

 هنر/ تکتم بهاردوســت  سال هاست که 
برنامه هــای آشــپزی به پای ثابت شــبکه های 
مختلف تلویزیونی تبدیل شــده اند تا جایی که 
می شــود گفت تنها شبکه 4 و شبکه خبر است 

که برنامه ای با این مضمون ندارد. 
برنامه هایی که آن قدر زیاد شده اند که یادآوریشان 
برای پدرهای خانه و آنها که اهل آشپزی نیستند 
هم ســهل و آسان است. زیرا کافی است کنترل 
تلویزیون را دســت بگیریــد و کانال ها را عوض 
کنید تا به خودتان بیایید و ببینید مشغول دیدن 
یک برنامه آشــپزی هستید.  هرچند برنامه های 
آشپزی، خاصِ شبکه های تلویزیونی ما نیست و 
در تمام دنیا و در اکثر شبکه ها برنامه های مختلف 
و متنوع آشــپزی با حضور آشپزهایی با کارهای 
جادویی و غذاهای عجیب در حال پخش است، 
اما در کشــور ما دیگر جنبه ابزاری پیدا کرده و 
خسته کننده شده است. گفت وگوی ما با ماحت 
کامیار، داور بین المللی مسابقات آشپزی و سردبیر 
چند نشریه آشپزی، با موضوع دلایل زیادشدن 
این گونه برنامه ها و کاربرد جدیدشان را بخوانید. 

  چرا این قــدر تولید و پخش برنامه های 
آشپزی در تلویزیون زیاد شده است؟ 

  ظاهراً این زیاد شــدن ها فقط دلیلش مشــکل 
مالی تلویزیون و جذب اسپانسر برای برنامه های 
مختلف است که دیگر متأسفانه این روزها به یک 

معضل تبدیل شده است. 
البته این تولیدات بیشتر در دست تهیه کنندگانی 
اســت که به فکر جذب مخاطب به هر قیمتی 
برای برنامه شان هستند و می خواهند با تولید این 
برنامه ها، آن مواردی که مد نظرشان هست را به 
خورد بیننده بدهند و در واقع با این ترفند دارند از 
اعتماد مردم به رسانه ملی سوء استفاده می کنند. 
امروزه دیگر هر کسی و با هر ویژگی برای تولید 
این برنامه ها به صدا و ســیما دعوت می شــود. 
کســانی که تقریباً هیچ تجربه ای درباره آشپزی 
ندارند. این برنامه هــا یک زمانی رویکرد خاصی 
داشتند ولی الان فقط بیشتر برای پر کردن کانال 
تلویزیون تولید می شوند. کاش حداقل این همه 

برنامه محتوای تغذیه و آشپزی داشت ولی عماً 
بیشتر جنبه ســرگرم کننده و تبلیغ کننده برای 
فان محصول غذایی و بهمان وسیله خانه شده 

است. 

  یعنی هیچ کدام از این برنامه ها از کسانی 
که کارشناس تغذیه یا آشپزی هستند و به 
این حرفه اشراف دارند، استفاده نمی کنند؟ 
  همه برنامه ها که نه، ولی برنامه هایی هستند که 
کسانی بدون کوچک ترین تجربه ای و صرفاً برای 
دیده شدن روی آنتن برنامه زنده، طرز تهیه فان 
غذا یا دسر را می دهند و تازه می خواهند که آنها 
را هم به عنوان کارشــناس آشپز معرفی کنند؛ 
کسانی که نه آشپز های باتجربه ای هستند و نه در 
زمینه مواد غذایی اطاعات دارند. اغلب اینها در 
خانه های خودشان آشپز هستند و چون ارزان اند 
و تهیه کننده نمی خواهد برایشان هزینه کند، به 
این برنامه ها دعوت می شــوند. متأسفانه اینها نه 
کارشناسند و نه آشپز و فقط کسانی هستند که 

به دلیل نبود یک فیلترینگ مناســب در صدا و 
سیما و صرفاً برای شهرت مشغول به کار شده اند. 
متأسفانه الان برخی برنامه ها با وجود یک سری 
آدم های بی سواد نسبت به مسأله آشپزی دارند با 
مهم ترین عنصر یک خانواده )یعنی سفره خانواده( 

بازی و کاسبی می کنند. 

  دقیقاً! برخی از همین برنامه های آشپزی 
از بازیگران و افراد چهره در برنامه شــان 

استفاده می کنند. 
  بله، ولی این دلیل نمی شــود که بخواهیم یک 
برنامه بی محتوا تولید کنیم. خیلی از این برنامه ها 
اســتاندارد های لازم را ندارد و فقط برای تبلیغ و 
جذب اسپانسر ارایه می شود. تبلیغ اشکال ندارد 
ولی این برنامه ها بی هدف تولید شده و هر روز به 
یک سویی کشیده می شوند و حتی برای این کار 
از چهره های هنری و محبوب مردم هم استفاده 
می کنند وگرنه عماً کارکــردی برای مخاطب 

ندارند. 

  فقط دغدغه اقتصادی دارند! 
اینکه چیز بدی نیست ولی چرا این برنامه ها را با 
شعار خانواده تولید می کنند؟ آیا واقعاً این همه 
برنامه  آشپزی کارایی دارد؟ الان در این برنامه ها 
همه چیز ازسامت، اقتصاد خانواده و... زیر سؤال 
رفته است. من به جرأت می گویم که در اکثر این 

تولیدات کم فروشی می شود. این برنامه ها بیشتر 
»شو« هستند تا اینکه بخواهند محتوای آموزشی 

داشته باشند. این برنامه ها نگاه علمی  ندارند. 

   این برنامه هــا به جای تولید یک برنامه 
پرمحتوا، یک برنامه شــیک با دکورهای 

آن چنانی دارند. 
  دقیقاً همین است. شما فکر می کنید فان آشپزی 
که بعد از 8 ســال همچنان حضور دارد آیا دیگر 
چیز تازه ای برای ارایه دارد؟ من دیده ام که بعضی 
از همین برنامه های شــیک برای جذب اسپانسر، 
همزمان از محصولات ژله و دســر و... اســتفاده 
می کرد. من نمی دانم آن شــرکتی که می آید با 
این وضعیت قبــول می کند که فان محصولش 
دیده شود، نمی داند که این شکل استفاده بیشتر 
ضدتبلیغ اســت تا تبلیغ؟  یا قابلمه ای که آشپز 
برنامه التماس می کنــد که مردم آن را خریداری 
کنند، آن هم با وجود خانم مسنی که چهره هم 
هست و همه دوستش دارند. چرا به جای اینها، از 
اطاعات و تجربیات این خانم استفاده نمی کنند؟ 
تا جایی که این آشپز عزیز با کلی تجربه، دیگر به 

آشپز قابلمه فروش شناخته می شود. چرا؟ 

    ولی ما مجلات زیادی را هم با این محتوا 
داریم. 

  اجازه بدهید کارکرد رســانه های نوشتاری را از 
این قضیه جدا کنم. شما درباره محتوایی که در 
مجات وجود دارد، مختارید و حق انتخاب دارید 
ولی در تلویزیون مجبورید چنین برنامه هایی را 

تماشا کنید. 

    چه پیشنهادهایی برای تهیه کنندگان و 
مخاطبان این گونه برنامه ها دارید؟ 

  من به تهیه کننــدگان این برنامه ها پیشــنهاد 
می کنم که بیایند و به این برنامه نگاه علمی تری 
داشته باشند و فقط این گونه نباشد که بخواهند 
برای پر کردن ســاعات مخاطبان از برنامه ای که 
می تواند برای مردم مفید باشد، استفاده نامطلوبی 

بکنند.

آنچه می خوانید

دیگر تمام شــبکه های تلویزیون 
پر شده اســت از آشپزهایی که 
برای فروش قابلمه و مواد غذایی 
به مخاطبان خود التماس می کنند؛ 
برنامه هایــی که به گفته ملاحت 
کامیار، داور بین المللی مسابقات 
آشــپزی، برنامه هــای آموزشــی 
نیســتند بلکه فقط »شــو«های 

تلویزیونی خسته کننده اند
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سراب آرزوها

انتشار كليپ عروسى براى كسب فالوور

زندان، عاقبت دخترى كه دنبال درآمد از 
فضاى مجازى بود 
بختيارى:  بهاره  قرمز-  خط 
بعد از دوران دبيرســتان بدنبال 
سرگرمى بودم تا حال و احوالم 
را عــوض كنــد، شــركت در 
ميهمانى هاى شــبانه و رابطه با 
پسرانى كه هيچ كدام آن ها من 
را براى زندگى نمى خواســتند، 
شــده بود تفريحم. از نيمه هاى 

شــب تا خود صبح در فضاى مجازى مى چرخيــدم و گپ مى زدم.   تصميم 
گرفتم براى تأمين پــول تو جيبى يك كانال ايجاد كنم و با گرفتن تبليغات 
مخــارج خودم و هزينه هــاى اينترنت ماهانه ام را تأميــن كنم، هر چند كه 
مى دانســتم انجام اين كار براى يك دختر 17 ســاله خيلى زود است. در اول 
راه كليپ و داستان هاى عاشقانه با محتواى غير اخلاقى بارگذارى مى كردم تا 
تعداد مخاطبان افزايش پيدا كند. در روزهاى اول باورم نمى شد كه بارگذارى 
چندتا كليپ غير اخلاقى تعداد مخاطبانم به بيش از 100 نفر برسد. غرق افكار 
پريشانى شده بودم. يك روزكه  در خانه مشغول بارگذارى چند كليپ مستهجن 
بودم، ديدم يكى از دوستانم يك كليپ عروسى برايم فرستاد، من هم كه براى 
جذب مخاطب حاضر بودم هر فايلى بارگذارى كنم، بدون اينكه از او بپرسم از 
كجا آوردى، آن را بارگذارى كردم.اما نمى دانستم كه پشت اين كليپ عروسى 
هزاران راز ورمز خوابيده اســت و دوستم  با خانواده عروس اختلاف داشته و با 

دادن آن كليپ به من قصد داشته  براى زندگى نوعروس مشكل ايجاد كند. 
بعد از چند هفته كليپ به دست خانواده شاكى مى رسد واز كسى كه اقدام به 
انتشارش كرده  شكايت مى كنند .كارشناسان پليس فتاى مشهد اين شكايت را 
بررسى كرده و بعد از انجام عمليات فنى و تخصصى براى شناسايى عامل انتشار 
كليپ من راشناسايى كرده و احضاريه برايم ارسال كردند .ناچار به مركز پليس 

رفتم و همراه پرونده راهى دادگاه شدم.
در همين راســتا مهدى حقدادى قاضى ويژه جرايــم رايانه اى اظهار مى كند: 
قانونگذار براى انتشار فيلم، تصوير،اسرارخصوصى(بطور مثال پيام هاى رد و بدل 
شــده بين دونفر، شماره تلفن خانم ها) در فضاى مجازى  مجازاتى تا دو سال 
حبس تعزيرى و جزاى نقدى تعيين  نموده است كه  ممكن است با توجه به 

شرايط خاص پرونده شديدتر هم باشد.
وى تصريح كرد : دراين پرونده متأسفانه يكى از ميهمانان اقدام به تصوير بردارى 
از مراســم خصوصى نامزدى كرده اســت . پس از چند وقت  عروس وداماد از 
طريق دوستان و آشنايان متوجه مى شوند كه تصاوير عروسى آن ها به اشتراك 

گذاشته شده  و از عامل اين كار شاكى مى شوند.

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

خط قرمز
12

دزدى داماد از خانه پدرزنش 
در شب ميهمانى

خط قرمز- سعيد كوشافر: از ميهمانى برگشته بودند 
كه متوجه شــدند برخى از وسايل قيمتى خانه نيست، 
خانه خيلى بهم ريخته نبود، مگر وسايلى كه مشخص 
بود مصنوعى وسط خانه ريخته شده بود و مرد بلافاصله 
با پليس 110 تماس گرفت و ســرقت را گزارش كرد. 
مأموران دقايقى بعد در محل حاضر شدند و به بررسى 
منزلى كه سرقت از آن صورت گرفته بود پرداختند. آن ها 
بر اين باور بودند كه ســارق از وجود وسايل قيمتى در 
خانه اطلاع داشته و هدفمند اقدام به سرقت كرده است.
پرونده اين سرقت به آگاهى خراسان رضوى ارجاع شد 

تا كارآگاهان زبده اين اداره معماى سرقت را حل كنند.
رئيس پليس آگاهى خراســان رضوى در اين خصوص 
بــه خط قرمز گفت: به محض دريافت پرونده ســرقت 
از منزلى در جنوب شــهر موضوع در دستوركار تيمى 
از پليس آگاهى قرار گرفت. مأموران آگاهى ســپس به 

بررسى اظهارات مالباخته پرداختند.
او بــه مأموران گفته بود كه آن شــب ميهمانى دعوت 
بودند و همراه خانواده در مجلس حضور داشتند و پس 
از برگشت متوجه شدند كه برخى از اموال ارزشمند به 

سرقت رفته است.
مأموران در جريان بررسى پرونده به بررسى محل منزل 
پرداختند و متوجه شدند كه تنها كسى مى توانسته در 
اين فرصت اقدام به سرقت كند كه از حضور تمام اعضاى 
خانواده در ميهمانى و وجود وسايل قيمتى در خانه اطلاع 

دقيق داشته است.
آن ها ســپس گمانــه زنى درباره تك تك كســانى كه 
احتمال مى دادند در اين ســرقت دست داشته باشند را 
شروع كردند و در نهايت به داماد مالباخته مظنون شدند. 
اين جوان به آگاهى احضار شــد و مورد بازجويى فنى و 
تخصصى قرار گرفت تا در نهايت لب به سخن گشود و 
به سرقت از منزل پدرزنش با همكارى يكى از دوستانش 

اعتراف كرد.
به گفته سرهنگ حميد رزمخواه، اين داماد جوان سپس 
محل اختفاى همدستش را فاش كرد و مأموران با حضور 
در محل، متهم دوم اين سرقت را دستگير كرده و اموال 
مسروقه را در مخفيگاه آنان كشف و به مالباخته تحويل 

دادند.

خط حادثه

خط قرمز:  دو پســر جوان كه در جريان ســرقت 10 هزار 
دلارى از مسافر مجارستانى شناسايى و دستگير شده بودند، 
راز قتل هولناكى را نيز در ســينه داشتند. آن ها ديروز براى 
محاكمه از زندان دماوند به شعبه چهارم دادگاه كيفرى استان 

تهران منتقل و محاكمه شدند.
دو متهــم در حالى به دفاع از خــود پرداختند كه هر كدام 
اظهارات متناقضــى را در دادگاه كيفرى ارايه كردند، ضمن 

اينكه هر كدام ديگرى را عامل قتل معرفى مى كرد.
 رســيدگى به اين پرونده از 17 شهريور سال 93 و به دنبال 
طرح شكايت يك مرد مجارســتانى در اداره آگاهى فرودگاه 
امام در دســتور كار قرار گرفت. او از ســرقت 10 هزار دلارى 
كيف پول خود در محوطه فــرودگاه خبر داد و بدين ترتيب 
تيم ويژه اى از كارآگاهان دايره مبارزه با سرقت پليس  فرودگاه 
براى شناسايى ســارقان به بررســى دوربين هاى مداربسته 
فرودگاه پرداختند و روز بعد موفق به شناسايى و دستگيرى 

دزدان شدند.
دو پسر جوان كه «سينا» و «سهراب» نام دارند، در بازجويى ها 
خود را از دوســتان مرد مجارســتانى معرفى كرده و اظهار 
داشتند: با ديدن كيف پول وى در دستشويى فرودگاه وسوسه 
شده و پول هايش را به سرقت بردند.سينا - 23 ساله - همزمان 
با اعتراف به سرقت، از راز قتل دوست شان نيز پرده برداشت و 
مدعى شد سهراب در جريان مشاجره، دوست شان كامران را 
نيز با شليك گلوله و چاقو به قتل رسانده است. اما سهراب با 

رد اين اتهام مدعى شد سينا مرتكب قتل كامران شده است.
به دنبال افشاى راز اين جنايت، كارآگاهان پى بردند 10 روز 
قبل از ســرقت 10 هزار دلارى، كامران در منطقه آبســرد - 

حوالى دماوند - به قتل رسيده و جسدش در ويلايى متروكه 
رها شده است.بدين ترتيب پس از حضور تيم جنايى در محل 

حادثه، جسد قربانى كشف و به پزشكى قانونى انتقال يافت.
ســهراب - 25 ســاله - به قضات گفت: چند سالى بود كه با 
كامران رابطه دوستى داشتم و با هم به تفريح مى رفتيم. يك 
هفته قبل از حادثه  با هم قرار گذاشــتيم تا براى شركت در 
ميهمانى به فيروزكوه برويم. روز چهارشنبه بود كه با صداى 
زنگ تلفن همراهم از خواب بلند شــدم. كامــران بود كه از 
من خواست آماده شــوم تا برويم. من هم با يكى از دوستان 
ديگرم به نام ســينا تماس گرفتم و از او خواســتم با هم به 
ميهمانى برويم. او هم آمد و سوار بر ماشين كامران از ولنجك 
راه افتاديم. البته قبل از حركت مقدارى مواد غذايى، مشروب 
ومواد مخدر  خريديــم. نزديك گيلاوند بوديم كه ناگهان بر 
سر موضوعى بين ما مشاجره درگرفت. من هم عصبانى شدم. 

نزديك ســه راهى آبسرد بوديم كه كامران توقف كرد و پياده 
شــد و با هم دست به يقه شديم. بعد هم با كلت ساچمه اى 
كه در كيفم بود به او شــليك كردم اما همان موقع به خواهر 
سينا ناسزا گفت كه او هم با چاقويى كه دستش بود كامران 
را كشت و بعد هم از آنجا فرار كرديم. خودروى مقتول را پس 
از سرقت لاستيك هايش در جاده ساوه رها كرديم تا موضوع 
سرقت جلوه داده شود.10 روز بعد از اين ماجرا بود كه همراه 
سينا براى همراهى مسافر مجارستانى به فرودگاه رفته بوديم 

كه ناگهان به فكر سرقت دلارهايش افتاديم.
پس از اظهارات سهراب، ســينا به دفاع از خود پرداخت، اما 
درست عكس حرف هاى دوستش را براى قضات دادگاه تعريف 
كرد. او گفت: ساعت 3 ظهر بود كه با صداى زنگ تلفن سهراب 
از خواب پريدم. چند وقتى بود با هم رابطه نداشــتيم. وقتى 
بيدار شدم او به من پيشنهاد داد كه با هم به يك ميهمانى در 
فيروزكوه برويم. من كه از صبح تنها در خانه بودم و حوصله ام 
سر رفته بود، قبول كردم و همراه او و كامران رفتم. در بين راه 
و در حالى كه كمى مواد مخدر و مشروب مصرف كرده بوديم، 
ناگهان كامران و سهراب با هم جر و بحث كردند. دقايقى بعد 
و نزديكى آبســرد، آن ها پياده شدند و در ويلاى متروكه اى با 
هم درگير شدند. ســهراب در حالى كه عصبانى بود با كلت 
ساچمه اى به سمت كامران شليك كرد و با 3 تير به مغزش او 
را زخمى كرد. بعد هم به طرف ماشين آمد و چاقويى كه در 
كيفش بود را برداشت و ضربه اى به گردن كامران زد طورى كه 
دست خودش هم زخمى شد. فكر سرقت از مسافر مجارستانى 
هم كه يكى از دوستان من بود از طرف سهراب طراحى شد. او 

گفت براى فرار از كشوربه دلار نياز داريم.

دزدى دلارهاى مرد مجارستانى راز يك قتل را فاش كرد

خط قرمز: عامل قتل هولناك در محله نازى آباد در پاركينگ خانه 
در حالى كه قصد فرار داشت دستگير شد.  سرهنگ جهانى، رئيس 
كلانتــرى 130 نازى آباد گفت: روز يكشــنبه خبر وقوع درگيرى و 
چاقوكشــى در سطح حوزه اســتحفاظى به كلانترى اعلام شد كه 
متأســفانه مصدوم اين درگيرى خون آلود، فردى 50 ساله بود كه 
بر اثر اصابت چاقو از ناحيه قلب فوراً به بيمارستان اميرالمؤمنين(ع) 
اعزام شــد ولى بعد از دقايقى با توجه به جراحت شديد فوت نمود.  
بلافاصله دستورات لازم از بازپرس ويژه قتل جهت دستگيرى متهم 
پرونده اخذ شد. پس از تحقيقات جامع مشخص شد ضارب چاقو و 
قاتل فردى ساكن خيابان پارس است. مأموران كلانترى 130 نازى 
آباد به آدرس نامبرده اعزام كه پس از بازكردن در، يكى از ســاكنان 
ساختمان به جلوى در مراجعه و پس از ارائه كارت شناسايى و معرفى 
خود و تفهيم دستور تلفنى بازپرس ويژه قتل وبا رعايت موازين شرعى 
و قانونى قصد ورود به داخل آپارتمان را داشته كه ناگهان سه نفر از 
خواهران و مادر متهم به قصد فرارى دادن متهم و ممانعت از اجراى 
دستور قضايى و با ايجاد سروصدا و جوسازى سعى در معطل كردن 
مأموران داشتند. مأموران پليس پايتخت با هوشيارى خود و محاصره 
ساختمان ها، در قسمت پاركينگ متهم را به دام انداخته و در مدت 
كمتر از يك ســاعت از زمان وقوع قتل، قاتل توسط مأموران پليس 

كلانترى 130 نازى آباد دستگير  و تحويل مقامات قضايى شد.

ركنا: اعضاى هيأت ممتحنه علوم تشريح به سازمان پزشكى قانونى 
نامه اى نوشــتند و در آن نســبت به دراختيار قرارندادن جســد به 
دانشــجويان علوم پزشكى انتقاد كردند.  دراين نامه به آمارى اشاره 
شد كه نشــان مى دهد هفته اى 100 جسد مجهول الهويه درتهران 
كشف مى شود، درحالى  كه بخش هاى تشــريح دانشگاه هاى علوم 
پزشكى ناچارند جسدها را از بازار مافيايى با پرداخت يك ديه كامل 
بخرند. دربخشى از اين نامه انتقادى خطاب به شجاعى، رئيس سازمان 
پزشكى قانونى كشور آمده: «جسد مجهول الهويه كه به هرطريق به 
ســازمان پزشكى قانونى تحويل داده مى شــود، ملك طِلق سازمان 
پزشكى قانونى نيست كه اختيار داشته باشد آن را به دانشكده پزشكى 
تحويل بدهد يا ندهد يا براى تحويل آن شــرط قرار دهد. در نتيجه 
اين اما و اگرها، ناخواسته زمينه اى ايجاد مى شود كه دانشگاه ها جسد 
را از بازار مافيايى درمقابــل پرداخت هزينه يك ديه كامل دريافت 
كنند و اجساد مجهول الهويه با هزينه نظام به زير خاك سپرده شوند 
و هزاران دانشجوى پزشكى كلا از استفاده آموزشى از آن ها محروم 
شوند.» آن ها دراين نامه درخواست كردند:  شهر بزرگى مثل تهران 
در هرهفته حدود 100 جسد مجهول الهويه دارد كه تحويل پزشكى 
قانونى مى شــود. اگر فقط يك دهم اين رقم را بين دانشــكده هاى 
پزشــكى توزيع مى كردند، در هر ســال ما حدود 520 عدد جســد 
مى داشتيم كه به هر دانشگاه علوم پزشكى لااقل 10 جسد مى رسيد.
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خط عبرت

اجير كردن 4 جوان براى قتل شوهر
شــكرى:   ميلاد  قرمز-  خط 
اجيركــردن  آدم كــش قدمتى 
تاريخى دارد. استخدام فردى كه 
ديگرى را بكشد از مواردى است 
كه همــواره يكى از ســوژه هاى 
داغ فيلم هاى ســينمايى بوده و 
تماشــاگران و مخاطبان خاص 
خود را هم داشــته اســت. اما 

اجيركردن آدم كش تنها مختص فيلم ها نيست بلكه برگرفته از واقعيتى است 
كه متأسفانه  در طول تاريخ وجود داشته است . برخى براى دريافت پول دست 
به آدم كشى مى زنند و برخى نيز براى مسايل عشقى و رسيدن به معشوق خود 
آدم مى كشند. ماجراى  چهار جوان تهرانى كه همسر زن جوانى را كشتند، از 
جمله موارد اجير كردن آدم هايى است كه هيچ ربطى به اختلافات خانوادگى 
زن و شــوهر ندارند. فاطمه 30 ساله با همدستى بهزاد 22ساله،برادرش بهنام 
و دو دوست ديگرشان نقشه قتل همسر فاطمه را مى كشند تا فاطمه و بهزاد 
به هم برســند. بهزاد كه فاطمه را دوســت دارد مدام پاى درد دلهاى فاطمه 
مى نشــيند و او از همسرش مى گويد، از دعواها و مرافه هايى كه گاه و بيگاه به  
كتك كارى و فحش وناسزا يا رها كردن خانه و قهر مى انجامد. فاطمه به بهزاد 
مى گويد توان ماندن در اين زندگى مشترك را ندارد، همسرش نيز او را طلاق 

نمى دهد و راهى جز كشتن شوهر فاطمه پيش روى آن ها باقى نمى ماند. 
زندگى كه با خيانت زن بوى تعفن گرفته مى رود تا در اقدامى خشونت آميز به 
پايان برسد. اوايل شب همسر فاطمه ازسركار به منزل باز مى گردد، آبى به دست 
و رو مى زند و پاى تلويزيون مى نشيند. چند كانال عوض مى كند اما خواب بر او 
چيره مى شود. اين زوج جوان كه فرزندى ندارند اين چند ساعت را در سكوت 
مى گذرانند، در حالى كه فاطمه در حال ارسال پيامك به بهزاد و بيان جزييات 
حضور همسرش در خانه اســت. مرد وارد اتاق خواب مى شود و چشمانش را 
مى بندد به اميد اينكه فردا را ببيند و يك بار ديگر لباس كارش را برتن كند و 
براى لقمه اى نان حلال پاى از منزل بيرون بگذارد، بى خبر از اينكه اين آخرين 
خواب اوست خوابى كه با نقشه قتل از پيش طراحى شده همسرش فاطمه و 

دوستش به خواب ابدى اش تبديل  مى شود.
بهزاد براى از ســر راه برداشتن مانع وصال او و فاطمه از برادرش كه زير سن 
قانونى اســت كمك مى خواهد. برادرش از دو دوســتش كه در قليان سرا در 
حال كشيدن قليان هستند كمك مى خواهد و آغازين ساعت هاى نيمه شب 
هر چهار جوان  وارد اتاق خواب مرد مى شوند و او را در حالى كه بهت زده به 
آن ها نگاه مى كند با شلوار خودش خفه مى كنند. شوهر فاطمه هر چقدر تقلا 
مى كند نمى تواند در برابر چهار مرد جوان مقاومت كند و در كمتر از چند دقيقه 
در حالى كه براى آخرين بار چشــمانش را در چشم فاطمه گره زده، چشم از 

اين دنيا برمى بندد.
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 خط قرمز: فرمانده انتظامى شهرستان 
اصفهان از دستگيرى كيف قاپ حرفه اى 
كه با پوشــش زنانــه در اتوبوس هاى 
بى آر تى اموال مســافران را ســرقت 

مى كرد خبر داد. 
سرهنگ حسن ياردوستى گفت: در پى 
وقوع ســرقت هاى متعدد كيف زنى در 
قسمت بانوان اتوبوس هاى بى آر تى شهر 
اصفهان و وصول شكاياتى، رسيدگى به 
موضوع در دســتور كار مأموران يكى از 

كلانترى هاى شهر اصفهان قرار گرفت.
وى افزود: مأموران با راه اندازى چندين 

گشــت پنهان موفق شدند سارق را كه 
مردى 25 ســاله بود، لحظاتى پس از 
آخرين سرقت دستگير كنند. اين سارق 
با پوشش كامل زنانه در قسمت بانوان 
اتوبوس هاى بى آر تى اقدام به ســرقت 

كيف و اموال مسافران مى كرد.

ركنا: عضو ســابق گروهك منافقيــن كه بعد از 
برقرارى رابطه پنهانى با زنى جوان شوهر او را به 
قتل رسانده بود درحالى  كه پيش از اين در دادگاه 
انقلاب به اتهام محاربه و جاسوسى به اعدام محكوم 
شــده بود، اين بار در دادگاه كيفرى به اتهام قتل 
محاكمه شد.  اين جنايت روز هفتم مرداد ماه سال 
87 در شهرســتان نهاوند اتفاق افتاد. آن روز زنى 
نزد مأموران پليس رفت و گفت كه 2مرد ناشناس 
شوهرش را ربوده اند. يك روز بعد جسد مرد ربوده 
شــده در دره اى واقع در اطراف نهاوند كشف شد 
اما معلوم نبود او با چه انگيزه اى به قتل رســيده 
ا ست. در همين حال تحقيق از پسر نوجوان مقتول 
روند تحقيقات را به سوى ديگرى سوق داد. او به 
مأموران گفت كه مادرش با مردى به نام هوشنگ 
كه در نزديكى خانه  شان مغازه خدمات كامپيوترى 

دارد در ارتباط است. به اين ترتيب همسر مقتول 
بازداشــت شد اما هوشــنگ گريخته بود. همسر 
مقتول به رابطه مخفيانه با هوشنگ اعتراف كرد 
اما گفت كه او شــوهرش را به قتل رسانده است. 
اطلاعات به  دست آمده حاكى از آن بود كه متهم 
به قتل بعد از اين جنايت به عراق گريخته و عضو 
گروهك تروريستى منافقين شده است. با اين حال 
مدتى بعد وقتى او به كشور بازگشت، دستگير شد.

پايان جيب برى هاى پسر زن نما 
در اتوبوس هاى بى آرتى  

جاسوس منافقين بخاطر رسيدن به يك زن، شوهرش را كشت 

دوربين مداربسته سارقان 
حرفه اى خودروها را لو داد

خط قرمز: مأموران پليس تربت حيدريه با دستگيرى دو 
سارق حرفه اى، معماى 22 فقره سرقت خودرو را در اين 

شهر حل كردند.
فرمانده انتظامى تربت حيدريه با اعلام اين خبر گفت: در 
پى گزارش ســرقت يك خودروى پرايد از خيابان پروين 
اعتصامى اين شهر، دستگيرى سارق در دستوركار تيمى 

از مأموران تجسس كلانترى 11 قرار گرفت.
سرهنگ اكبر آقابيگى افزود: مأموران پس از بررسى دقيق 
محل سرقت و بازبينى دوربين هاى مداربسته آن محدوده، 
يكى از سارقان كه جوانى 25 ساله به نام محمد است را 

شناسايى و با هماهنگى قضايى دستگير كردند.
وى عنوان داشــت: متهم كه اعتياد شديد به موادافيونى 
دارد، در بازجويى هاى به عمل آمده و مواجهه با مستندات 
پليس، به ســرقت خودروى پرايد با همدســتى يكى از 
دوستانش به نام ايمان (23 ساله) اعتراف كرد كه با اين 

اعترافات، همدست او نيز دستگير شد.
فرمانده انتظامى تربت حيدريه اظهار داشــت: با توجه به 
وقوع چندين فقره ســرقت داخل خــودرو در محدوده 
سرقت خودروى پرايد؛ اين متهمان با هماهنگى قضايى، 
طى چند مرحله مورد بازجويى علمى قرار گرفتند و در 
نتيجه آن ها به 21 فقره سرقت شبانه لوازم داخل خودرو 

نيز اعتراف كردند.

سرقت هاى سريالى زن كش رو 
با همدستى پدر ناتنى

خط قرمز: دو سارق حرفه اى مغازه هاى شهر سرخس با 
تلاش پليس شناسايى و دستگير شدند.

فرمانده انتظامى ســرخس در اين باره گفت: با دريافت 
گزارش سرقت هاى سريالى از مغازه هاى خوار و بارفروشى 
و لوازم خانگى در هسته مركزى شهر موضوع به صورت 
ويژه در دســتوركار تيمى از مأموران پليس آگاهى اين 

فرماندهى قرار گرفت.
سرهنگ محســن باقرزاده افزود: كارآگاهان دايره مبارزه 
با ســرقت پليس آگاهى با بررسى ســرقت ها و اظهارات 
مالباختگان، ســارق را كه زنى جوان است، شناسايى و با 

يك سرى تحقيقات ميدانى او را دستگير كردند.
اين متهم 26 ساله كه در بازجويى هاى اوليه منكر هرگونه 
جرمــى بود، در ادامه تحقيقات و مواجهه با مســتندات 
كشف شــده از او در محل هاى سرقت، به 10 فقره كش 
روزنى از مغازه هاى خوار و بارفروشــى و لوازم خانگى با 

همدستى پدر ناتنى اش اعتراف كرد.
وى با اشــاره به دستگيرى همدست 55 ساله اين متهم 
خاطرنشــان كرد: با هماهنگى مقام قضايى تحقيقات از 
متهمان براى كشف ديگر جرايم احتمالى آنان ادامه دارد.

خط خبر
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خط قرمز: مهدى كاهانى مقدم: مردى كه دو ماه پيش 

در جريان يك نزاع جوان 33 ســاله شيشه فروش را در 

محدوده خواجه ربيع به قتل رسانده بود، روز گذشته پس 

از دستگيرى و بازسازى صحنه جنايت، تفهيم اتهام و روانه 
زندان شد.

به گزارش خبرنگار ما اين متهم حدوداً 40 ساله بيست و 

چهارم آذرماه گذشته، زمانى كه براى اعتراض به كيفيت 

ماده مخدر شيشه به فروشنده مواد مراجعه كرد، بين آن ها 

مشاجره اى درگرفت و به دنبال آن وى با وارد آوردن چند 

ضربه چاقو به ناحيه گردن مرد موادفروش، او را نقش بر 
زمين ساخت و خود متوارى شد.

لحظاتى بعد و در پى تماس يك شــاهد عينى با پليس 

110، اكيپى از مأمــوران كلانترى خواجه ربيع به محل 

اعزام شده و على اكبر احمدى نژاد، قاضى ويژه قتل عمد 

دادگسترى مشهد را از ماجرا باخبر ساختند.

مقام قضايى پس از حضور در محل و انجام تحقيقات اوليه 

ضمن صدور دســتور انتقال جسد به پزشكى قانونى، به 

مأموران پليس و كارآگاهان اداره ويژه جنايى مأموريت داد 

تا تلاش و تحقيقات خود را براى شناسايى و دستگيرى 

قاتــل فرارى آغاز كنند و به اين ترتيب مأموران كلانترى 

خواجــه ربيع كه با اســتفاده از منابع خبرى خود پى به 

هويت و محل زندگــى متهم فرارى بــرده بودند، براى 

دستگيرى وى به منزلش در نزديكى محل جنايت مراجعه 
كردند كه با جاى خالى او رو به رو شدند.

به اين ترتيب قاضى احمدى نژاد با صدور دســتور انتشار 

تصور متهم فرارى در روزنامه ها، از شــهروندان خواست 
چنانچه اطلاعى از او دارند با پليس درميان بگذارند.

ادامه اين گزارش حاكى اســت ســرانجام پس از دو ماه 

تلاش و تحقيقات محســوس و غيرمحسوس مأموران از 

بازگشت متهم به منزلش باخبر شده و در اقدامى ضربتى 

و غافلگيرانه با هماهنگى مقام قضايى، او را دستگير كردند.

اين متهم كه مجيد- ص نام دارد، روز گذشته در حضور 

قاضى ويژه قتل عمد و افســران تحقيق پرونده به محل 

جنايت خود در خيابان مهرمادر خواجه ربيع انتقال يافت 

و به بازسازى صحنه جنايت پرداخت. او گفت كه در روز 

حادثه وقتى متوجه شده ماده مخدر شيشه كه براى يكى 

از بستگانش خريده بود، شيشه نيست، به فروشنده مراجعه 

و به او اعتراض كرده است كه او در مقابل شروع به فحاشى 

كرده و آن ها با هم درگير شده اند. مجيد اضافه كرد كه در 

حين درگيرى مرد موادفــروش چاقويى را از جيب خود 

درآورده و بــه بازوى او ضربــه اى زده اما وى چاقو را از او 

گرفته با وارد كردن سه ضربه به ناحيه گردن و كتفش او 
را نقش زمين ساخته و سپس متوارى شده است.

وى درخصوص دو ماه فرار و اختفايش نيز گفت كه طى 

دو ماه گذشته در محدوده و نزديكى منزلش مخفى شده 

و پس از چند روز از جنايت به خانه برگشــته و تا زمان 

دستگيرى را در آنجا سپرى كرده و براى اينكه كسى او را 
نبيند در اين مدت از خانه خارج نمى شده است.

اين در حالى است كه يكى از شاهدان عينى كه از دوستان 

متهم مى باشد، ادعاى مجروح شدن متهم با ضربه چاقوى 

مقتول را رد كرد و گفت كه به چشم خود ديده كه چاقو 
متعلق به مجيد بوده است.

ادامه گزارش خبرنگار ما حاكى اســت پس از بازســازى 

صحنه جنايت و اعترافات صريح متهم، قاضى على اكبر 

احمدى نژاد ضمن تفهيم اتهام نامبرده، با صدور دستور 

بازداشت موقت او را روانه زندان كرد تا تحقيقات بيشترى 
در اين خصوص انجام شود.

پس از دو ماه فرار

قاتل موادفروش مشهدى به صحنه جنايت بازگشت



رئیس پیشین کمیته انضباطی در گفت و گوی اختصاصی با قدس:

آقای تاج! این بود رنسانس در فوتبال ایران؟

آخرین فرصت های پدیده و سیاه جامگان

سرخابی ها پشت سد مردان  زاینده رود

 فوتبال  سینا حســینی   صدور آنی احــکام کمیته 
انضباطی فدراســیون فوتبال در خصوص متخلفان دربی 
پایتخت حواشی بسیار زیادی را در فوتبال ایران به وجود آورد 
تا حدی که مسوولان و مربیان هر دو باشگاه نسبت به صدور 
چنین احکامی به شدت اعتراض کردند و مدعی شدند این 
احکام با بی رحمی تمام صادر شده است و باید تجدیدنظر 

اساسی در خصوص احکام صادره رخ دهد.
برای بررسی احکام صادره از سوی کمیته انضباطی و تبعات 
صدور آن در سطح جامعه به سراغ عبدالرحمن شاه حسینی 
رئیس پیشین کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال رفتیم تا 
با وی در این خصوص به صورت مفصل گفت و گو داشــته 
باشیم . در ادامه حاصل گفت و گو ی کامل با شاه حسینی را 

مرور خواهید کرد.

* صدور آنی احکام کمیته انضباطی به نوعی باعث 
پیدایش یک جنجال رسانه ای شد، در حدی که عده 
ای این رفتار کمیته انضباطی را نوعی رفتار احساسی 
ارزیابی کردند در این خصوص نظر کارشناسی شما 
به عنوان فردی که روزگاری مسوولیت هدایت این 

کمیته را برعهده داشتید چیست؟
- من قبل از اینکه وارد بحث احکام صادره شوم بایستی به 
نکته ای بسیار مهم و ارزشمند اشاره داشته باشم، چون اگر 
از این مهم عبور کنیم بی انصافی بزرگی در حق مردم فهیم 
کشورمان داشتیم. انصاف و عدالت حکم می کند به عنوان 
کســی که از بیرون گود نظاره گر اتفاقات روی داده در این 
بازی بودم از بالا رفتن سطح فهم و شعور هواداران فوتبال و 
مردم خوب کشورمان تشکر داشته باشم. امروز خوشبختانه 
هیچ اتفاقی نمی تواند سکوهای فوتبال ایران را تحت تاثیر 
خود قرار دهد در حالی که در گذشته این اتفاق روی می داد 
اما حالا هر آنچه در میدان مســابقه روی دهد کوچکترین 

تاثیری روی رفتار هواداران ندارد.
* واکنش سکوها به جز مواردی کوچک کاملا حرفه ای 
بود و این اتفاق می تواند نشــان دهنده رشد نگاه 

هواداران به مقوله فوتبال و هواداری باشد ؟
- دقیقا همین مساله است ما روزی نگران واکنش سکوها به 
اتفاقات داخل زمین بودیم اما امروز خوشبختانه این دغدغه 
برطرف شده و دیگر کسی نگران رفتارهای احساسی سکوها 
نیست . این یعنی هواداران ما از فوتبالیست ها و مدیران ما 

جلوتر حرکت می کنند .
* هیچ کسی انتظار صدور چنین احکامی در این زمان 

کوتاه را نداشت؟ آیا این حرکت علت خاصی داشت؟
- در پاسخ به این پرسش باید به نکته ای اشاره کنیم که یکی 
از بزرگترین ایرادهای وارده به مجموعه کمیته انضباطی در 
8 سال اخیر موضوع سرعت رسیدگی به تخلفات بود یعنی 
کوتاه ترین زمانی که به یک تخلف رسیدگی می شد حداقل 
10 تا 15 روز بود که این موضوع به یک انتقاد همیشــگی 
تبدیل شده بود. هرگز هم در طول این سال ها مشخص نشد 

که چرا و به چه علت این تاخیر در برخورد با متخلفان صورت 
می گیرد در حالی که منطق قضاوت و عدالت بر این اســت 
که وقتی فردی تخلف می کند باید تا قبل از این که مسابقه 
جدیدی شکل بگیرد محرومیت فرد خطاکار اعلام شود. چون 
در غیر این صورت تیمی که باید از بروز این تخلف منفعت 
ببرد ضرر می کند! تاخیر در صــدور رای بزرگترین ایراد به 
مجموعه کمیته انضباطی فعلی بود اما هر بار که این مساله 
مطرح می شد به نوعی به آن پاسخ سر بالا داده می شد اما 
حالا که این اتفاق افتاده دیگر نباید شــاهد تاخیر در صدور 

آرای کمیته انضباطی باشیم.
* اما بعید اســت چنین اتفاقــی رخ بدهد، چون 
مســوولان کمیته انضباطی از بازی اســتقلال و 

پرسپولیس به عنوان یک بازی ویژه نام می برند .
- مگر تخلف با تخلف فرق دارد، این حرف یک حرف کاملا 
غیر منطقی و غیر قانونی است!مگر غیر از این است که افراد 
متخلف قانون را زیر پا می گذارند پس چه معنی و مفهومی 
دارد که ما بین تخلف فرق بگذاریم؟ این رفتار شــائبه های 
بسیار زیادی را در سطح جامعه برجا می گذارد لذا نمی توان 
این توجیه را مطرح کرد. اگر بعد از این بازی هر تخلفی روی 
می دهد باید در کمتر از 24 ســاعت به آن رسیدگی شود. 
ســلیقه ای که نمی توان مجری قانون بود! حالا هم ایرادی 
ندارد باید از این به بعد هم داستان همین طور باشد و روال 
رسیدگی در اسرع وقت باشد اگر غیر این باشد شک نکنید 
که مجری قانون رسما بی عدالتی کرده و باید نسبت به این 

ظلم اعتراض کرد!
*یکی از اعتراض های وارده بــه صدور این احکام 

موضوع صدور رای غیابی در خصوص متخلفان است.
- یکسری از تخلفات از قاب تلویزیون قابل مشاهده است و 
مردم هم دیدند که چه اتفاقاتی رخ داده اســت و نمی توان 
بابت این مساله دوستان را ســرزنش کرد اما بهتر بود برای 
جلوگیری از به وجود آمدن هر شائبه ای همانطور که دوره 
مدیریتی بنده متخلفان دعوت می شدند این بار هم افراد به 
کمیته دعوت می شدند سپس رای صادر می شد، اگر درباره 
تخلفات این بازی با 48 ســاعت تاخیر رای صادر می شد و 
حرف های طرفین شنیده می شــد اینقدر حاشیه به وجود 

نمی آمد اما دوســتان می خواســتند بلافاصله رای صادر 
کنند که این موضوع سبب شد شــائبه هایی برای مردم و 
علاقمندان به وجــود بیاید چون  تا کنــون چنین اتفاقی 

سابقه نداشت.
* پس از این اتفاقات بــود که علیرضا منصوریان در 
مصاحبه با برنامه 90 انتقادات تندی را علیه کمیته 
انضباطی مطرح کرد و کلیت  رای صادره را زیر سوال 

برد.
- بهتر اســت نه تنها ایشــان بلکه همه مربیان لیگ برتری 
نسبت به مقررات و آئین نامه انضباطی آشنایی بهتری داشته 
باشند. این طور نیست که رکن انضباطی به تصمیم داور بازی 
بسنده کند. همه ما می دانیم داور مسابقه قدرت برخوردش 
با بازیکن خطاکار همان کارت زرد و قرمز است اما قانون گذار 
این حق را به کمیته انضباطی داده اســت که برابر قانون و 
شــدت تخلف پس از بازی با متخلف برخــورد کند. انصافا 
کاری به این ندارم که کدام بازیکن محروم شده است و توبیخ 
شده اما کاپیتان های دو تیم با وجود تمام احترامی که برای 

آنها قائلم در جریان بازی به ویژه دقایق پایانی بازی به دنبال 
کتک کاری با هم بودند و اگر بازیکنان آنها را جدا نمی کردند 
در زمین  همدیگر را  حسابی کتک می زدند. آدم خوب است 
انصاف داشته باشد، خدا وکیلی ظلم است و توهین به شعور 
مخاطب که ما از کنار این مساله به این سادگی عبور کنیم و 
راحت بگوئیم اتفاقی رخ نداده است.اگر به سادگی از کنار این 

رفتارها عبور کنیم واقعا ظلم بزرگی در حق مردم کردیم .
*یکی از مشکلات بزرگ دیگری که در این سال ها رخ 
داده بی توجهی کمیته انضباطی به موضوع پرداخت 
بدهی های باشــگاه  بوده است در حالی که همیشه 
تهدید بوده که اگر پرداخت نکنید مجوز حضور در 
مسابقات را نخواهید داشــت اما در نهایت بازیکن 
و مربی متضرر شدند و باشــگاه بدهکار بدون هیچ 

مشکلی به فعالیت خود ادامه داده است.
- به نظر من این مشکل یکی از بزرگترین نقاط ضعف کمیته 
انضباطی بوده و تاکنون هم ادامه داشته و قطعا با همین روند 
ادامه خواهد داشت.ما در 8 سال گذشته از این اتفاق درس 
نگرفتیم و این حقیقت را پنهان کردیم که خودمان باعث و 
بانی اصلی این شدیم که کســی احکام کمیته انضباطی را 
تحویل نگیرد. هیچ کجای دنیا معنا و مفهوم ندارد که مقام 
قضایی کســی را تهدید کند چون قانون گذار به وی اختیار 
داده متخلف  را با اشــکال مختلف تنبیه کند اما ما نه تنها 
تنبیه نکردیم بلکــه زمینه ای را فراهم کردیــم که ما را به 

تمسخر بگیرند. 
*با این وجود ما شاهد محرومیت های بین المللی به 

واسطه شکایت های بازیکنان خارجی بودیم.
- مگر فیفا مثل ما همه چیز را به شــوخی برگزار می کند؟  
واقعا جای تاسف دارد که بازیکن و مربی ایرانی به جرم این که 
ایرانی است باید حقش توسط فدراسیون و کمیته انضباطی 
پایمال شود آن وقت بازیکن خارجی بیاید اینجا بعد به خاطر 
نگرفتن حق و حقوقش به فیفا شــکایت کنــد و کلی از ما 
خسارت بگیرد. به نظر من این مشکلات همگی نشات گرفته 
از این است که ما همه چیز را به شــکل دورهمی و شوخی 
برگزار می کنیم. همین الان پرونده هایــی وجود دارد که 
طرف 10 سال قبل از یک تیم طلبکار بوده اما به دلیل این 
که برخوردی صورت نگرفته نتوانسته به حق و حقوق واقعی 

خود دست پیدا کند.
*به عقیده شما مشکل اصلی این اتفاقات کجاست و 

چرا هر روز این اتفاق تکرار می شود؟
- این سوال را از من نپرسید، از آقای تاج بپرسید؟ من از آقای 
تاج فقط این ســوال را دارم که آیا این بود رنسانس شما در 
فوتبال ایران؟ واقعا تغییری که وعده اش را داده بودید همین 
بود؟ متاسفانه رسانه ها وقتی دعوا می شود سراغ من نوعی 
می آیند در حالی که این انتقادها همیشه وجود داشته است 
و قطعا با این روند همچنان تکرار می شود. امیدوارم شعارها 
رنگ واقعیت به خود بگیرد و شاهد برقراری عدالت در فوتبال 

ایران باشیم.

 فوتبال  حمید رضا عرب    استقلال  امروز در ورزشگاه 
فولادشــهر رخ در رخ ذوبی قــرار می گیرد کــه هفته پیش 
شکست سنگینی مقابل تراکتورسازی متحمل شد. این بازی 
برای میزبان از اهمیت بســیاری برخوردار اســت و اگر تیم 
مجتبی حسینی موفق شود، ازســد تیم منصوریان بگذرد با 
ناکامی های هفته های اخیــر وداع می کند و اندکی به آینده 
امیدوار می شــود. با توجه به اینکه پرســپولیس هم درغیاب 
بازیکنان تاثیر گذارش نبرد دشــواری مقابل سپاهان دارد و 
احتمال امتیاز از دست دادن شــاگردان برانکو می رود، تیم 
اصفهانی نیز درصدد کاهش امتیازها اســت و چشم دوخته 
به شکســت آبی ها. برخلاف آنچه در پرسپولیس می بینیم و 
این تیم با رفتن یکی، دو بازیکن شیرازه اش از هم می پاشد، 

استقلال روی نیمکت بازیکنان قابلی دارد که می توانند جای 
خالی رابسون و مهدی رحمتی را پر کنند. 

استقلال منصوریان در وضعیتی اســت که حتی اگر5 بازیکن 
کلیدی اش را هم از دســت بدهد، خللی در وضعیتش به وجود 

نمی آید. 
بعد از پایان بازی استقلال و با مشخص شدن نتیجه ، سرخ ها در 
تهران رخ در رخ سپاهان قرار می گیرند. حسن این بازی میزبانی 
پرسپولیس اســت وبی شــک اگر این بازی در اصفهان برگزار 
می شد، تیم برانکو مصائب بیشتری را تجربه می کرد. گرچه نباید 
با وجود میزبانی، این بازی را برای تیم برانکو ساده دانست. اما فردا 

نیز بازی های مهمی در لیگ برگزار می شود. 
سیاه جامگان که با شکست های اخیر در منطقه خطر قرار گرفته 

میزبان تراکتورسازی است. تیم خداداد درهفته های اخیر هرگز 
نشانی از آمادگی نداشــته اما این بازی می تواند نقطه شروعی 
برای او باشد و با برتری مقابل یکی از مدعیان قهرمانی به ماندن 

در لیگ امیدوار بماند. 
در آبادان نیز پدیده رخ در رخ صنعت نفت قرار می گیرد. این 
بازی برای هر دو تیم حائز اهمیت است. اگر پدیده برنده این 
بازی باشــد جای صنعت را خواهد گرفت و قدری از منطقه 
خطر دور می شود و صنعت را به جای خود در منطقه بحرانی 

لیگ قرار می دهد. 
تیم پدیده در هفته های اخیر حاشــیه های بسیاری داشته 
است. بدون شــک اگر پدیده و ســیاه جامگان سقوط کنند 
فوتبال مشــهد درغم بزرگی فرو خواهد رفت و مردمان این 

دیار روزهای عذاب آوری را ســپری خواهند کرد. مشهدی 
ها باید کاری کنند.

برنامه مسابقات هفته بیست و دوم لیگ برتر:
پنجشنبه28  بهمن 95

ذوب آهن اصفهان- استقلال تهران ساعت 15 
پرسپولیس - فولاد مبارکه سپاهان ساعت  17:10 
فولاد خوزستان- گسترش فولاد تبریز ساعت 15 

جمعه 29 بهمن 95
سایپا تهران- صبای قم ساعت 16 

سیاه جامگان مشهد- تراکتورسازی تبریز ساعت 14:30 
صنعت نفت آبادان- پدیده خراسان ساعت  16 
ماشین سازی تبریز- نفت تهران ساعت 16:30 

هفته بیست وسوم لیگ برتر فوتسال
جدال سخت گیتی پسند در تبریز برای 

قهرمانی 
حمید رضا خداشناس : هفته بیست و ســوم لیــگ برتر فوتسال 
کشورمان عصر امروزبرگزار می شود و در مهم ترین بازی این هفته 
گیتی پسند صدر نشین در تبریز میهمان مس ، تیم دوم جدول است .

دو تیم اول و دوم جدول در حالی رودرروی هــم قرار می گیرند که 
9 امتیاز باهم اختلاف دارند و در صورتی که تیم میزبان بتواند ترمز 
صدرنشین رابکشد و سه امتیاز بازی را از آن خود کند در هفته های 
آینده با امید بیشتری لیگ را دنبال خواهد کرد اما اگر شاگردان لک 
در این بازی به پیروزی برســند تا حدود زیادی تکلیف قهرمان لیگ 
مشخص خواهد شــد ؛ چرا که آنها از چهار دیدار دیگرشان فقط سه 

امتیاز برای قهرمانی می خواهند .
اما در دیگر دیدار مهم این هفته شــاگردان وحید شمسایی میزبان 
حفاری اهواز هستند. حفاری که در سه دیدار گذشته خود پیروز بازی 
بوده در این دیدار خارج از خانه در پی شکســت تاسیسات و گرفتن 

جایگاه این تیم در رده چهارم است.
تاسیســات نیــز بــرای حفــظ جایــگاه و صعــود بــه رده های 
 بالاتــر جــدول فقط بــه ســه امتیاز ایــن دیــدار می اندیشــد.  

برنامه کامل بازی ها: 
 * مس سونگون - گیتی پسند

  * فرش آرای مشهد - ارژن شیراز
 * تاسیسات دریایی تهران - حفاری اهواز

 * شهرداری ساوه - دبیری تبریز
 * یاسین پیشروی قم - طرح و توسعه الوند

  * شهروند ساری - دانشگاه آزاد
 * آذرخش بندرعباس - مقاومت البرز

رجب زاده: محکوم به شکست استقلال 
هستیم

تسنیم: مهدی رجب زاده ، کاپیتان ذوب آهن در مورد تقابل تیمش 
با استقلال خاطر نشــان کرد: این تیم بعد از پنج سال پرسپولیس را 
شکست داد و الان از لحاظ روحی و فنی آمادگی بسیار بالایی دارد. 
استقلال باانگیزه تر شده تا حتی جای تراکتورسازی را هم بگیرد، ولی 
بعید است که به قهرمانی برسد. ما بازی فوق العاده سختی داریم و اگر 
ببازیم حتی دیگر نمی توانیم استقلال را بگیریم. ما محکوم به شکست 

این تیم هستیم. 

بازگشت محمد انصاری به ترکیب 
پرسپولیس

ورزش: با توجه به محرومیت انضباطی سیدجلال حسینی، غیبت 
محمد انصاری نیز به عنوان دومین مدافــع میانی این تیم می تواند 
دردسر بزرگی برای پرسپولیس مقابل سپاهان به وجود آورد. با این 
حال برانکو ایوانکوویچ در نشســت خبری در سازمان لیگ نسبت به 
حضور این مدافع ابراز خوش بینی کرد: انصاری با ما تمرین می کند و 

انتظار و اعتقاد داریم که پنجشنبه آماده خواهد بود.

مهاجری: امیدوارم قضاوت داوران 
عادلانه باشد

ورزش: ســرمربی تیم فوتبال پدیده خراســان تأکید کرد که این 
تیم بازی ســختی مقابل صنعت نفت آبادان درپیش خواهد داشت، 

مسابقه ای که برای هر دو تیم شش امتیازی است.
رضا مهاجری همچنین با انتقاد از داوری ها خاطرنشان کرد: ما در دو 
بازی اخیر مقابل فولاد و همچنین سایپا از داوری ضربه خوردیم. در 
بازی با فولاد گل سالم ما مردود اعلام شد که کارشناسان هم اشتباه 
داور را تأیید کردند و در بازی با سایپا هم یک پنالتی اشتباه به ضرر 
ما گرفته شد. اگر در همین دو بازی دو امتیاز گرفته بودیم الان بالای 
صنعت نفت بودیم و تفاضل گل بهتری داشتیم. یادتان نرود که پارسال 
ســیاه جامگان با تفاضل گل در لیگ برتر ماند. من امیدوارم قضاوت 

داوران عادلانه باشد.

سرنوشت بد امید و احمد؛ خانه نشینی 
تا تیرماه

آی اسپورت : احمد نوراللهی و امید عالیشاه  اگر شانس یارشان باشد 
و ملوان بندرانزلی به عنوان یکی از تیم های نظامی فوتبال کشورمان 
به لیگ برتر صعود کند، این دو بازیکن با همان سهمیه سرباز می توانند 
با ایجاد تغییر در کد خدمت خود، به ملوان بپیوندند در غیر این صورت، 
فصل آینده به لیگ یک می روند و در یکی از تیم های نظامی )ملوان 
بندرانزلی یا فجرسپاسی( بازی خواهند کرد. دیدارهای فصل آینده 

در لیگ برتر و لیگ یک، از اواسط تیر ماه آغاز خواهد شد.  

پرسپولیس به دنبال رفع محرومیت 
سیدجلال 

ورزش: سیدجلال حسینی که از سوی کمیته انضباطی با محرومیت 
یک جلسه ای مواجه شــده، قادر به همراهی این تیم برابر سپاهان 
نخواهد بود. اما در حاشیه نشســت خبری برانکو پیش از جدال برابر 
سپاهان، سرمربی کروات سرخپوشان نام کاپیتان تیمش را در بین 
محرومان اعلام نکرد. مســاله ای که با تعجب اصحاب رسانه همراه 
بود. برانکو ایوانکوویچ در واکنش به این سوال که چرا نام مدافع میانی 
باتجربه تیمش را در بین محرومان اعلام نکرده گفت: برای سیدجلال 
اعتراضی به فدراسیون فوتبال نوشته و منتظریم ببینیم چه می شود. 

عابدینی:از یک بام و دو هوای کمیته 
انضباطی متعجبم

ایسنا: عابدینی رییس سازمان اقتصادی و بازاریابی فدراسیون فوتبال 
گفت: شاید بعضی ها من را به جانبداری از پرسپولیس متهم کنند، 
اما از تصمیمات یک بام و دو هوای کمیته  انضباطی تعجب می کنم. 
کمیته  انضباطی بعضی از مواقع با ضرب الاجل خاصی درباره بازی ها 
تصمیم گیری می کند. شاید بعضی ها بگویند فدراسیون می خواهد 
پرسپولیس را زمین بزند، اما من مطمئنم که بالادستی های فدراسیون 
این طور فکر نمی کنند. احکامــی که کمیته  انضباطی صادر می کند 
متاسفانه کمیته  استیناف هم دســت به تایید آنها می زند. افراد این 
دو کمیته  با شخصیت هســتند، اما نمی دانم چرا این تصمیمات را 
می گیرند. برخوردهای عجیبی را از ســوی کمیته  انضباطی شاهد 

هستیم.

ضد حمله

برانکو: بازی با سپاهان
 به اندازه داربی مهم است

ورزش: برانکو ایوانکوویچ در نشست خبری پیش از بازی مقابل سپاهان، اظهار 
کرد: ما داربی سوم را پیش رو داریم. این بازی به اندازه داربی پایتخت مهم است. 
علی رغم این که هم ســپاهان و هم ما با باخت وارد داربی می شویم، اما هر دو به 

دنبال جبران شکستمان هستیم. 
وی در پاسخ به این پرســش که آیا ربیع خواه می تواند برابر سپاهان بازی کند یا 
نه، گفت : خوشبختانه وضعیت ربیع خواه بهتر شده و او در بهبودی خودش هم 
بسیار تلاش کرده است. به احتمال زیاد فردا می توانیم از ربیع خواه استفاده کنیم.

برانکو در مورد جدایی اوکراینی ها از پرسپولیس توضیح داد: این توافقی است که 
بین باشگاه و بازیکنان بوده و هر دو طرف با رضایت توافق کردند. آنها قبل از جدا 

شدن با باشگاه به توافق نرسیده بودند.

ویسی: غیبت سید جلال به ضرر تیم ما هم 
هست

ورزش: سرمربی تیم فوتبال سپاهان گفت که تیمش برابر پرسپولیس محکوم به 
پیروزی است. عبدالله ویسی درباره نبود سید جلال حسینی و کمال کامیابی نیا هم 
در این دیدار گفت : بازی کردن با تیمی که در داربی به میدان رفته است خطرناک 
و سخت است. حال چه آن تیم برنده داربی بوده و چه بازنده باشد. برای ما که باید 
با بازنده داربی بازی کنیم خطرناک تر است. درباره سید جلال حسینی هم باید 
بگویم او خودش یک تیم است و عملکرد بســیار خوبی دارد، اما بارها این اتفاق 
افتاده است که ما بدون چند بازیکن در بازی ها حضور داشتیم. در تمام دنیا هم 
چنین اتفاقاتی رخ می دهد. نبود سید جلال حسینی شاید به ما هم آسیب بزند و 
بازیکنان مان فکر کنند که چون سید جلال حسینی در بازی حضور ندارد بازی را 

دست کم بگیرند و به ضرر ما تمام شود. 14

تلگرامی
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   مهاجم تیم فوتبال صبای قم بازی این هفته تیمش مقابل ســایپا را هم از 
دست داد. احمد حسن زاده تنها غایب صبا برای بازی با سایپاست، مسابقه ای که 

روز جمعه به میزبانی سایپا برگزار خواهد شد.
   وزیر ورزش و جوانان دردیدار از رسانه ملی در بخشی از سخنانش 

به موضوع حق پخش تلویزیونی اشاره کرد و یادآور شد: نگاه من به این 
مساله مهم برای فوتبال، برد - برد است و در این مورد با رییس سازمان 

مفصل صحبت کرده ایم .
   بگوویچ، سرمربی تیم گل گهر ســیرجان درباره مشکلات داوری لیگ یک 
عنوان کرد:  گل گهر از داوری ها خیلی ضربه خورده و 6-5 امتیاز به خاطر این 

مسائل از دست داده است.
   وریا غفوری مدافع کناری تیم استقلال که در نیمه اول بازی تیمش 

مقابل الســد از ناحیه عضله دوقلو دچار آسیب دیدگی شد و بازی با 
پرسپولیس را   از دست داد، به دلیل همین آسیب دیدگی بازی مقابل 

ذوب آهن را   از دست داد .
   مسعود سلطانی فر وزیر ورزش و جوانان در حاشیه جلسه هیات دولت و در 
جمع خبرنگاران درباره پرداخت پول ایران توسط فیفا برای سال 2014 اظهار 

داشت: فکر می کنم پول منتقل شده باشد.
   احمدرضا عابدزاده با حضور در تمرین نفت تهران با علی دایی دیدار 

و گفت و گو کرد. 
  در یکی از دیدارهای فرش آرا یکی از مدیران شهرداری پس از پیروزی این 

تیم به رختکن انده و وعده پاداش می دهد. شنیده ها حاکی از آن است که از آن 
روز تا به حال جدا از اینکه این پاداش پرداخت نشده،مدیران شهرداری مدام از 

این مسوول به مسوول دیگر پاس می دهند.
   پس از پیگیری های مدیران باشگاه مشهدی سرانجام مجوز فعالیت 
رسمی توسط مجموعه مدیریتی ورزش خراسان صادر شد و حالا این 
باشگاه می تواند به صورت قانونی به عنوان پرسپولیس مشهد فعالیت 

کند.
  تیم های فوتبال آلومینیوم اراک و سپیدرود رشت در هفته بیست و چهارم 
لیگ آزادگان به مصاف هم رفتند که در پایان تیم میزبان با یک گل ســپیدرود 

رشت راشکست داد.
  با نظر کادر فنی نســاجی، محمد عباس زاده و هانی اسماعیلی تا 
تعیین تکلیف نهایی حق حضور در تمرینات را نداشــته و در اختیار 

باشگاه قرار گرفتند.

شهباززاده : دایی 
نقش مهمی در 
انتخابم داشت

تسنیم:  ســجاد شــهباز زاده بعد از 
عقد قرارداد رســمی با باشــگاه نفت 
تهران گفت: برای انتخاب تیم جدیدم 

دلایل خود را داشتم و مذاکراتم با مسوولان 
این باشــگاه به خوبی پیش رفت و در نهایت قرارداد امضا شد. وی با بیان اینکه 
صحبت های خوبی را با علی دایی داشته است، افزود: روز سه شنبه در تمرین 
تیم نفت حاضر شدم و صحبت هایی را با علی دایی داشتم. به جرأت بگویم که 
حضور دایی در نفت نقش مهمی در تصمیمم برای حضور در این تیم داشــت. 
ضمن اینکه به دنبال آرامش بودم و با توجه به آرامشی که در نفت وجود دارد، 

امیدوارم بتوانم در بازی های آینده با تیم جدیدم موفق باشم.

پورموسوی: پول پرواز 
نداشته باشیم آسیا 

نمی رویم
تسنیم: سیداکبر پورموسوی سرمربی 
استقلال خوزستان درباره اینکه آیا  
تصمیم اســتقلال خوزســتان برای 

انصراف از حضور در لیگ قهرمانان آسیا 
جدی است یا نه، گفت: متاسفانه شرایط مان خوب نیست و بعد از بازی با پیکان 

هم تیم در تهران ماند و من برای جلسه با مسوولان به اهواز برگشتم.
وی تاکید کرد: باید ببینم مسوولان اســتانی چه تصمیمی اتخاذ می کنند. ما 
پولی برای ســفر به عمان و امارات نداریم و اگر پول پرواز به عمان را نداشــته 
باشیم، به اجبار از حضور در لیگ قهرمانان آسیا انصراف خواهیم داد و شرمنده 

مردم می شویم.

گردان: از 6 پنالتی 
علیه پدیده 5 پنالتی 

درست نبود
فارس: شــهاب گــردان در خصوص 
آخرین وضعیت پدیده خراسان و اینکه 
چرا این تیم در هفته های اخیر نتایج 

خوبی کسب نکرده اســت، گفت: ما در 
ارائه فوتبال واقعا خوب کار کرده ایم اما در نتیجه گیــری ضعیف بودیم. واقعا 
اگر اشکال کار را می دانستم می گفتم ولی تمام کارهایی که برای موفقیت لازم 

است، رعایت می کنیم. فقط امیدواریم این بدشانسی ما تمام شود.
دروازه بان پدیده افزود: همان طور که همه می داننــد، طی هفته های اخیر از 
داوری ها هم ضربه خوردیم و 6 پنالتی علیه تیم ما گرفته اند که در برنامه 90 
عنوان شده 5 ضربه اصلا خطا نبوده و به اشتباه به ضرر تیم ما گرفته شده است. 

پنجشنبه 28 بهمن 1395 
 18 جماد  ی الاول 1438 16 فوریه 2017  سال سی ام  شماره 8339 

ورزشـــی



 كشتى  هاشم رسايى فر  تيم ملى كشتى آزاد آمريكا با 
تركيبى از بهترين كشتى گيران حال حاضر اين كشور با سفر 
به ايران در كنار هفت تيم ديگر مدعى كسب عنوان قهرمانى 
جام جهانى كرمانشــاه قرار گرفته اســت. تيمى كه به ادعاى 
كارشناسان يكى از شانس هاى اول حضور در فينال اين دوره 
از رقابت هاست. فينالى كه محتمل ترين حريف آمريكايى ها 
در آن تيم ملى كشــتى ايران خواهد بود. امــا در تركيب تيم 
كشــتى آزاد آمريكا مردى حضور دارد كه سرپرستى اين تيم 
را عهده دارست كه نام و اصالتى كاملا ايرانى دارد. هومن(سيد 
محمد على) توكليان، سرپرست تيم ملى كشتى آزاد آمريكا در 
رقابت هاى جام جهانى كرمانشاه است كه به قول خودش از 8 
سالگى به همراه خانواده اش به آمريكا سفر كرده و كشتى را در 
اين كشور پيگيرى نموده است. توكليان علاوه بر همكارى با تيم 
ملى كشتى آزاد آمريكا يكى از اعضاى اتحاديه جهانى كشتى 
اســت و برنامه هاى زيادى را براى گسترش كشتى در دنيا به 

ويژه در كشورهاى كم برخوردار اجرا كرده است.

*  تيم ملى آمريكا بهترين تركيــب خودش را براى 
مسابقات جام جهانى كرمانشاه فرستاده حتما با اين 

تركيب به دنبال قهرمانى هستيد؟
بله تيم ملى آمريكا خيلى قوى هست و تقريبا همه ملى پوشان 
اين تيم به جز يكى دو نفر در كرمانشاه حاضر هستند. اما همان 
طور كه مى دانيــد در گروه مان تيم هــاى خيلى قوى وجود 
دارد و اول بايد از عهده آذربايجان و روسيه بر بياييم تا بعد به 

فينال برسيم.
*چقدر اميد داريد از گروه سختى كه داريد صعود كنيد؟
ما خيلى اميدوار هستيم. به بچه هاى تيم گفتيم كه هر كدام از 
آنها به فكر كشتى خودشان باشند و اين را مد نظر خودشان قرار 
دهند كه مسابقات به صورت انفرادى برگزار مى شود و هر كدام 
سعى كنند ببرند كه بعد اينجورى تيم پيروز خواهد شد.وقتى 
هم به  روى تشك مى روند فقط به فكر بردن باشند اگر همه اين 
طور فكر كنند اميدواريم برابر حريفان مان پيروز بشــويم و از 

گروهمان صعود كنيم و به فينال برسيم.
*اگر در ادامه مسابقات به ايران بخوريد فكر مى كنيد 
بتوانيد از عهده تيم ملى ايران آن هم در كشور خودش 

بر بيايد؟
اگر به فينال برسيم رقابت خيلى سختى با ايران خواهيم داشت 
و پيش بينى مى كنيم كه اين مسابقه خيلى نزديك باشد حتى 
نتيجه آن مى تواند 4 به 4 تمام بشود! اميدواريم كشتى گيران 
تيم بتوانند تا آخرين نفس كشــتى بگيرند. اما همان طور كه 
گفتم اگر ايران و آمريكا به فينال برسند رقابت بين آنها خيلى 

نزديك خواهد بود.
*چقدر شانس قهرمانى براى آمريكا قايل مى شويد؟

به نظر من اين شــانس 50 ، 50 هســت. چون كه تيم ايران 
هم خيلى قوى هست و هم از كشــتى گيران خوبى برخوردار 
اســت.نظر كادر فنى تيم ملى آمريكا فعلا اين است كه به تيم 
گرجســتان كه اولين حريف ماســت فكر كنيم و تا به فينال 

نرسيدم فكر نتيجه آن نباشــيم . الان هر حريفى كه در گروه 
ما هست براى صعود  شكستش برايمان مهم است.بايد خيلى 
براى رســيدن به فينال بى تابى نكنيم چون هنوز مرحله اول 

مسابقات هستيم.
*قبل از حضورتان در ايران و بحث هاى سياســى كه 
بين ايران و آمريكا وجود دارد احتمال اينكه ويزا براى 

آمريكايى ها صادر نشود زياد بود اما تقريبا همه كشتى 
گيران شما از اين جريان ناراحت بودند. چرا حضور در 
جام جهانى كرمانشــاه براى تيم ملى آمريكا اهميت 

داشت؟
همه كشتى گيران و كادر فنى تيم ملى آمريكا خيلى خوشحال 
هستند كه اين مسائل ويزا حل شد و ميدان ورزش از سياست 
دور نگهداشته شــد و فرصتى به وجود آمد كه در رقابت هاى 
جام جهانى حضور داشته باشند.قطعا حضور در ايران و كشتى 
گرفتن در جايى كه علاقه مندان و تماشــاچيان زيادى دارد 
آرزوى هر كشتى گيرى هست كه كشتى گيران تيم ملى آمريكا 
نيز دوست داشــتند اين فرصت را از دست ندهند و بتوانند در 

كرمانشاه حاضر باشند.
 *چى شد شما به عنوان يك كشتى گير و يك ايرانى 
مقيم آمريكا سرپرستى تيم ملى كشتى اين كشور را بر 

عهده گرفتيد؟

من چندين سال است كه با فدراسيون كشتى آمريكا همكارى 
مى كنم وهمچنين ارتباط خوبى با فدراسيون ايران دارم و با 
آنها نيز همكارى دارم.من خودم مديرباشگاه كشتى نيويورك 
هستم ؛ يكى از باشگاه هاى كشتى معروف دنيا كه قديمى ترين 
هست. من چندين ســال اخير هم با تيم آمريكا به ايران آمدم 
براى مسابقات جام باشــگاه هاى جهان و در مجموع فعاليت 

زيادى در دنياى كشتى در آمريكا دارم.
*فكر مى كنيد گروه بندى رقابــت هاى جام جهانى 
خوب بوده، بعضى ها معتقد بودند  ايران در گروه بندى 

ها دست برده است؟
راستش را بخواهيد اصلا به اين جور مسايل فكر نمى كنم و 
فكرم را به اين موارد مشغول نمى كنم. قرعه كشى همه اش 
بســتگى به شــانس دارد و همان طور كه مــى دانيد آقاى 
لالوويچ خودشان شخصا اين قرعه كشى را مديريت كردند 
و همه چيز بر اساس شانس اتفاق افتاد. الان آمريكا در گروه 
سختى هســت اما به هر حال اين تيم ها بايد با هم كشتى 
بگيرند حالا اين قرعه اين طورى در آمده اســت. من هيچ 
وقت منفى فكر نمى كنم درباره اينكه كســى در اين قرعه 
كشى دست داشــته يا اتفاق ديگرى افتاده است بايد بگويم 
اصلا از اين طور حرفها نيســت مخصوصا اگر مدعى بشويم 
ايران در اين قرعه كشــى دست داشته اســت. من اين نظر 

منفى را در مورد كشور ايران ندارم.
*ميزبانى و استقبال ايران از كشتى گيران آمريكا را تا 

اينجا چگونه ديديد؟
ميزبانى و استقبال ايران از كشتى گيران آمريكايى عالى بوده 
و بهترين بوده است. همه راضى هســتند از همان لحظه اول 
كه هواپيماى مــا در ايران فرود آمد تا الان همه ســنگ تمام 
گذاشته اند. خود آمريكايى ها مانده اند و مى گويند نمى دانيم 
اين محبت ها را چطورى جبران كنيم همه چيز در حد بالا و 

خيلى عالى بوده است.
*شما به عنوان يك ايرانى كه در آمريكا فعاليت داريد 
سبك كشتى گرفتن كدام كشتى گير ايرانى را بيشتر 

از سايرين دوست داريد؟
سيستم كشتى آمريكا و ايران با يكديگر فرق دارد همان طور 
كه مى دانيد كشتى آمريكا بيشــتر مبتنى بر قدرت بدنى و 

استقامت تنفسى است اما در ايران كشتى گيران بيشتر 
فنون زيبايــى را اجرا مى كنند. در كشــتى دنيا هم 
كشتى گيرانى موفق هستند كه بتوانند اين دو حالت 
را با هم داشته باشند خوشحالم كه مى بينم كشتى 
گيرانى از ايران هســتند كه دارند به اين ســمت 
حركت مى كنند. در كل ايران كشتى گيران خوبى 
در دنيا دارد و من به عنوان يك ايرانى كشتى گرفتن 

كشتى گيران كشورم را دوست دارم. اين را هم بگويم 
وقتى كشتى دوكشتى گير كه يك طرف آن ايران هست 

مساوى دنبال مى شود همه چيز به غيرت دو كشتى گير ختم 
مى شود كه خيلى خوشحالم كه در اين مرحله هميشه ديدم 

غيرت كشتى گيران ايرانى پيروز بوده است.
*شما از اعضاى اتحاديه جهانى كشتى هستيد. فكر 

مى كنيد آينده كشتى دنيا چگونه باشد؟
به نظر من آينده خيلى خوبى در انتظار كشــتى دنيا هســت 
مخصوصا اينكه ايران هم در اين اتحاديه سهميه ونماينده اى 
دارد و يكى از صندلى هاى مهم را آقاى خادم در اختيار دارد كه 
نظراتش براى همه مهم است و همه به آن عمل مى كنند. اتفاق 
خوب ديگرى كه افتاده اين است كه كشورهاى قدرتمند كشتى 
در حال حاضر دارند با هم همكارى مى كنند و اين ورزش را به 
دنيا بيشتر معرفى مى كنند. پيشرفت خوبى هم در رشته هاى 
سنتى داريم كه اين باعث خواهد شد كشتى روز به روز رو به 

جلو حركت كند.
*به عنوان يك ايرانى دوســت داريد شرايط 

براى شما فراهم بشود كه حضورى هميشگى 
در كنار تيم ملى كشــتى كشورمان داشته 

باشيد ؟
من در حال حاضر هم در كنار تيم ملى كشتى ايران 
هستم و هر كارى كه لازم باشد براى پيشرفت تيم 

ملى كشــورم انجام مى دهم. من يك كشتى دوست 
هستم و هميشــه به فكر هموطنانم هستم و سعى مى 

كنم تا جايى كه مى توانم به كشتى كشورم خدمت كنم. من 
كوچك كشتى ايران و كشورم هستم.  
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يداالله محبى : جام جهانى فرصت طلايى 
براى دفاع از اعتبار كشتى ايران 

است
مهر: يداالله محبى ملى پوش تيم كشــتى ايران 
گفت: رقابــت هاى جــام جهانى كشــتى آزاد 
2017 فرصتــى طلايى بــراى دفــاع از اعتبار 
كشتى جمهورى اسلامى ايران است. وى گفت: 
همه تلاش خود را براى كسب بهترين نتيجه در 
مسابقات جام جهانى كشتى بكار خواهم گرفت و 
اميد داريم كه عنوان شايسته اى را براى ايران عزيز 
كسب كنيم. ملى پوش كرمانشــاهى سنگين وزن ايران 
افزود: اين رقابت ها فرصتى ارزشمند براى كسب تجربه و نشان 
دادن توانايى و قدرت كشــتى گيران ايران به جهان است. با همه 
وجود تلاش مى كنم تا با كسب نتيجه و عنوان شايسته سربلندى 
كشــورمان را رقم بزنيم و از اعتبار كشــتى ايران دفاع كنيم.  وى 
گفت: به يــارى خداوند و تــلاش آزادكاران تيم ملــى جمهورى 
اســلامى ايران اميدواريم قهرمانى تيم كشورمان تكرار و موجبات 

شادى هموطنان فراهم شود.

رضا افضلى:هدفم شكست دادن
 «باروز» است

مهر:  ملى پوش تيم كشــتى ايران گفت: انگيزه بســيار بالايى براى 
كسب عنوان قهرمانى در رقابت هاى جام جهانى كشتى آزاد 2017 
دارم. رضا افضلى اظهار داشت: پوشــيدن پيراهن تيم ملى 
انگيزه اى دو چندان بــراى قدرت نمايى در رقابت هاى 
جام جهانى كشتى آزاد 2017 داد و اميدوارم با تلاش 
و همت بيش از پيش و كسب نتيجه شايسته پاسخ 

اعتماد مربيان را بدهم.
وى بيان كرد: انگيزه زيادى براى مبارزه با «جردن 
باروز» كشــتى گير مطرح آمريكايــى دارم و اگر در 
برابر تيم آمريكا قرار گرفتيــم و فرصت رويايى با او را 
داشتم مهم ترين هدف من شكست دادن اين كشتى گير 

آمريكايى است.
كشتى گير كرمانشاهى وزن 74 كيلوگرم تيم ملى افزود: مسابقات 
جام جهانى فرصتى مغتنم براى قدرت نمايى در برابر مطرح ترين هاى 
كشتى جهان است و اين مسابقات قطعا از سطح بسيار بالايى برخوردار 

خواهد بود.

بازتاب استقبال گرم ايرانى ها از
 كشتى گيران آمريكايى

ورزش : كشــتى گيران آمريكايى كه براى حضور در مســابقات جام 
جهانى به كرمانشــاه آمده اند، با اســتقبال گــرم هواداران 
كشتى و رسانه ها روبه رو شــدند. جردن باروز كه دو بار 
در بازى هاى المپيك شركت كرده  عكس هايى را از 
اين لحظات در صفحه خود در شبكه هاى اجتماعى 
منتشر كرده است. تيم هاى كشتى ايران و آمريكا 
بارها به مصاف هم رفته اند. به دنبال فرمان دونالد 
ترامپ رئيس جمهورى آمريكا مبنى بر ممنوعيت 
ورود شهروندان هفت كشور از جمله ايران به آمريكا، 
ارتباط دو كشور بر روى تشك كشتى به مخاطره افتاد. 
ايران نيز در اقدام متقابل، ورود آمريكايــى ها را به ايران 
ممنوع كرد. پس از آنكه يك قاضى آمريكا فرمان ترامپ را تعليق 
كرد، ايران نيز با ورود كشتى گيران آمريكايى براى حضور در جام جهانى 

كرمانشاه موافقت كرد.

رضايى:منتظر فينال جذابى در 
جام جهانى باشيد

ورزش : مســوول برگزارى رقابتهاى جام جهانى كشتى آزاد گفت: در 
صورت راهيابى تيم هــاى ايران و آمريكا به ديــدار فينال، قطعا جدال 
حساس و جذابى را پيش رو خواهيم داشت.اسداالله رضايى با بيان اينكه 
حضور تيم آمريكا در ايران نشان دهنده ثبات و امنيت كشورمان است، 
اظهار داشــت: خوشبختانه بار ديگر شــاهد ديپلماسى مطلوب 
كشتى بوديم و تيم آمريكا توانست با حضور در كشورمان 
در رقابتهاى جام جهانى حضــور يابد. وى در خصوص 
تداركات لازم براى برگزارى هر چه باشكوه تر رقابت 
هاى جام جهانى افزود:نيروهاى اجرايى فدراسيون 
كشــتى و همچنين مسوولان كشــتى و اداره كل 
ورزش استان كرمانشاه مدتهاست كه در حال برنامه 
ريزى و تداركات لازم براى برگزارى اين رويداد مهم 
ورزشى در كشورمان هســتند كه اميدوارم بار ديگر 
بتوانيم با موفقيت از پس برپايى اين مسابقات مهم بين 

المللى بر آييم.
دبير اسبق فدراسيون كشتى هرگونه پيش بينى در اين مسابقات را 
منطقى ندانست و گفت: به هيچ عنوان نمى توان در رشته بى ركوردى 
همچون كشتى، نتيجه اى را پيش بينى كرد. بسيارى از اهالى كشتى 
معتقدند ايران و آمريكا به راحتى به فينال مى رسند، اما نبايد به سادگى 

از كنار تيم هايى همچون روسيه، آذربايجان و گرجستان گذشت.

انور گدويف: ايران و آمريكا نفرات خوبى 
را در جام جهانى دارند

ورزش : دارنده مــدال نقره المپيك 2016 ريــو در وزن 74 كيلوگرم 
كشتى آزاد گفت: منتظر تماشاى مســابقات جام جهانى هستم. وى 
در مورد سطح برگزارى اين مسابقات افزود: در اين رقابت ها 
كشــتى گيران خوبى در تيم هاى ايران و آمريكا حضور 
دارند. گدويف در مورد حضور حســن يزدانى در وزن 
86 كيلوگرم اظهار داشت: درك نمى كنم كه چطور 
وى به يك وزن بالاتر رفته است اما منتظر هستم تا 
كشــتى هاى وى را در اين رقابت ها ببينم. وى در 
مورد حضورش در يــك وزن بالاتر تصريح كرد: در 
حال حاضر 83 كيلوگــرم وزن دارم، فكر نمى كنم 
كه اين كار را انجام دهم البته اين امكان وجود دارد در 
رقابت هاى جهانى و در صورت تصويب تغيير اوزان كشتى 

به 10 وزن، در وزن 80 كيلوگرم به ميدان بروم.  

ويژه جام جهانى كشتى

آغاز جام جهانى از امروز در كرمانشاه

تيم ملى كشتى به د نبال ششمين جام
ورزش: امــروز و فردا كرمانشــاه ميزبــان يكى از 
رويدادهاى مهم و ارزشمند دنياى كشتى خواهد بود.
مسابقات كشتى آزاد جام جهانى كه در آن هشت تيم 
برتر كشتى آزاد جهان شــركت دارند. ايران،آمريكا، 
روسيه، تركيه، مغولســتان، آذربايجان، گرجستان و 
هند 8 تيمى هستند كه كشتى گيرانشان بايد در دو 
گروه چهار تيمى براى رسيدن به عنوان قهرمانى پنجه 

در پنجه يكديگر بيندازند. 
تركيب تيم هاى حاضر در اين دوره از مسابقات نشان از 
آن دارد كه مسابقات سطح كيفى بالايى دارد. تيم هايى 
همچون ايران، آمريكا، تركيه ، آذربايجان و گرجستان 
با تركيبى از نفرات اصلى به كرمانشــاه سفر كردند و 

هر كدام از آنها مدعى بالاى ســر بردن جام 
قهرمانى هســتند. روس ها هم كه كمتر 

پيش آمده با نفراتى از كشــتى گيران 
اصلى شــان در ايران حاضر شوند با 
تركيبى از منتخبين جام ياريگين 
به كرمانشاه ســفر كردند تا شانس 
خودشان را در جمع ساير مدعيان 
محك بزنند. بررسى اجمالى گروه 

بندى مســابقات جام جهانى كشتى 
آزاد كرمانشاه نشان مى دهد كه گروه  

A شرايطى به مراتب ســخت تر از گروه  
B دارد و حضور 3 تيم مدعى آمريكا ، روسيه و 

آذربايجان در كنار گرجستان جوياى نام از اين گروه ، 
گروهى به اصطلاح مرگ ساخته است. در گروه B  نيز 
در كنار ايران مدعى تيم هاى تركيه ، هند و مغولستان 
قرار دارند كه از اين گروه بايد گفت ايران شانس اول 
صعود خواهد بود. تيم ملى كشتى كشورمان به مانند 
هميشــه با تركيب اصلى خود در جام جهانى حاضر 
خواهد شــد تا با قدرت برابر حريفانــش قرار بگيرد. 
ميزبانى اين دوره نيــز مزيد بر علــت خواهد بود تا  
آزادكاران كشــورمان براى ششمين دوره پياپى جام 

قهرمانى را بالاى سر ببرند. 

A گروه*

رقابت در گروه A بسيار سخت تر از گروه مقابل است، جايى كه  
آمريكا، روسيه، گرجستان و آذربايجان به مصاف يكديگر مى روند. 
با توجه به حضور نفرات شــاخصى چون جردن بــاروز و كايل 
اسنايدر 2 طلايى المپيك در تركيب آمريكا، به اعتقاد بسيارى از 
كارشناسان اين تيم بخت نخست صعود به ديدار نهايى و مصاف با 

ايران، مدعى اصلى اين رقابت هاست.
*آمريكا قهرمانى مى خواهد

كشتى گيران آمريكايى در حالى با بهترين نفرات خود پا به ايران 
گذاشته اند كه چيزى نمانده بود چوب بى درايتى رئيس جمهور 
افراطى خود را بخورند اما در واپسين دقايق اجازه حضور در ايران 
را بدست آوردند و با استقبال گرم مردم ايران نيز روبرو 
شــدند. جردن باروز قهرمان جهــان و المپيك 
در وزن 74 كيلوگــرم دارنده طلاى المپيك 
لندن و 3 طلا و يك برنز جهان شاخص ترين 
كشــتى گير آمريكا در جام جهانى ايران 

است كه دومين حضور در ايران را تجربه مى كند. پس از ناكامى 
باروز در المپيك ريو حتى زمزمه هايى مبنى بر خداحافظى وى 
از دنياى كشتى منتشــر شــد اما او بار ديگر تمريناتش را از سر 
گرفت  و قرار است براى نخســتين بار پس از المپيك 2016 در 
جام جهانى كرمانشاه به روى تشك برود.  كايل اسنايدر قهرمان 
جهان و المپيك در وزن 97 كيلوگرم،جيمز گرين نفر سوم جهان 
در وزن 70 كيلوگرم و فران مولينــارو نفر پنجم المپيك در وزن 
65 كيلوگرم ديگر كشتى گيران شــاخص آمريكا در جام جهانى 

كرمانشاه هستند.
*روسيه مرموز و چراغ خاموش!

اما روســيه پرافتخارترين تيم اين رقابت ها تمركز اصلى خود را 
براى كسب موفقيت در مســابقات اروپايى معطوف كرده است. 
هر چند  چهره هاى اصلى اين كشور براى حضور در جام جهانى 
راهى ايران نشده اند اما روس ها با ميدان دادن به نفرات دوم جام 
ياريگين و همچنين جوانان خود نيم نگاهى به جام قهرمانى دارند.

جمال اوتار ســلطانوف، قهرمــان المپيــك 2012 در وزن 61 
كيلوگرم، آلن گوگايــف نايب قهرمان جهــان و قهرمان اروپا از 

چهره هاى شاخص روسيه در جام جهانى 2017 هستند. سرمربى 
روسيه مصاف اين تيم مقابل آمريكا در جام جهانى را وحشتناك 

توصيف كرده است.
*آذربايجان با عنوان داران آمد

آذربايجان نيز با تركيب خوبى راهى اين رقابت ها شده است. حاجى 
على اف، قهرمان جهان و نفر ســوم المپيك در وزن 61 كيلوگرم، 
جبرييل حسن اف دارنده برنز المپيك و جهان در وزن 74 كيلوگرم، 
شريف شريف اف دارنده طلا و برنز المپيك و طلاى جهان در وزن 86 
كيلوگرم و جمال الدين ماگومدوف دارنده نقره و برنز جهان در وزن 
125 كيلوگرم چهره هاى عنوان دار آذربايجان در جام جهانى هستند.

*گرجستان لقمه اى گلوگير 
اما گرجستان نيز گنو پترياشويلى نفر سوم جهان و المپيك در سنگين 

وزن و داتو مارساگيشويلى،دارنده برنز جهان و المپيك در وزن 
86 كيلوگرم را به عنوان شاخص ترين چهره هاى خود 

به همراه دارد. نگاهى به تركيب نفرات اين تيم نشان 
مى دهد گرجستان مى تواند براى تيم هاى ديگر 

در اين گروه دردسرساز شود.

B گروه*

*ايران جام جهانى را شــش تايى 
مى كند؟

اما در گروه مقابل، ايران شانس اصلى صعود به 
فينال است و به نظر مى رسد كار چندان سختى 
نيز براى راه يابى به ديدار نهايى نداشته باشد. ايران براى 
رسيدن به فينال بايد از سد تركيه، هند و مغولستان عبور كند كه 
در اين ميان مى توان از تركيه به عنوان سرسخت ترين رقيب ايران 
نام برد. تمامى نفرات المپيكى ايران به غير از رضا يزدانى كه به 
علت عمل جراحى راهى آلمان شده، ساير نفرات در جام جهانى 
براى ايران به روى تشك مى روند تا خادم بار ديگر نشان دهد نگاه 

ويژه اى به رقابت هاى جام جهانى دارد.
حضور حسن رحيمى دارنده برنز المپيك و طلاى جهان در وزن 
57 كيلوگرم، مصطفى حسين خانى نفر سوم جهان در وزن 70 
كيلوگرم، حسن يزدانى طلايى المپيك ريو و عليرضا كريمى نفر 
ســوم جهان در وزن 86 كيلوگرم و كميل قاسمى دارنده نقره و 
برنز المپيك به همراه تعدادى ديگر از بهترين هاى كشتى ايران 

در تركيب تيم ملى نشان دهنده عزم ايران براى كسب ششمين 
قهرمانى متوالى در جام جهانى است.

*تركيه روسى الاصل!
به نظر مى رسد در ســايه ايجاد رابطه به ظاهر دوستانه سياسى 
ميان دو كشور تركيه و روســيه پس از مشكلات جدى ميان دو 
كشور، كشــتى آزاد تركيه ترجيح داده به جاى تكيه بر جوانان 
خود راه براى مبارزه كشــتى گيران روس  زير پرچم اين كشور 
را هموار كند تا عنوان جدى ترين رقيب ايران در مرحله گروهى 
جام جهانى را به خود اختصاص دهد. اپن سات قهرمان اروپا با نام 
چنگيز اردوغان در وزن 61 كيلوگرم و  سليم ياشار دارنده مدال 
نقره المپيك و نقره و برنز جهان  در وزن 84 كيلوگرم يا همان كولا 
كورتيف سابق،2 كشتى گير روسى الاصل تركيه در جام جهانى 
كرمانشاه هستند. هر چند پيش از اين قرار بود شاميل اردوغان يا 
همان شاميل احمداف سابق ديگر كشتى گير روسى الاصل تركيه 
در اين رقابت ها باشد اما آكويون و بوكه 2 كشتى گيرى هستند كه 
به جاى شاميل اردوغان و ابراهيم بلوكباشى در وزن 97 كيلوگرم 

براى تركيه كشتى مى گيرند.
يعقوب گور، دارنده مدال نقره و برنز جهان در وزن 70 كيلوگرم 

ديگر كشــتى گير عنوان دار تركيــه در جام 
جهانى 2017 است.

*مغول هاى با انگيزه
نومين باتبولــد، دارنده نقره جهــان در وزن 65 

كيلوگرم، مانداراخان گانزوريك، نفر ســوم جهان و 
قهرمان بازى هاى آســيايى در وزن 70 كيلوگــرم، اونوربات 

پوريوجاو،دارنده نقره جهان و نقره و برنز آسيا در وزن 86 كيلوگرم 
چهره هاى شاخص ديار چنگيز در جام جهانى كرمانشاه هستند.

حضور اين نفرات شاخص در كنار ديگر كشتى گيران عنوان دار 
اين كشور نشان مى دهد مغول ها حســاب ويژه اى بر روى اين 
رقابت ها باز كرده اند و بــا تمام قوا نيم نگاهى به ســكوى جام 
جهانى دارند.قطعا دســت كم گرفتن مغولستان مى تواند براى 

كشتى گيران ايران دردسرساز شود.
*هند؛ضعيف ترين تيم جام

سانديپ تومار، قهرمان آســيا در وزن 57 كيلوگرم، باجرانگ، 
دارنده نقره بازى هاى آسيايى و برنز آسيا در وزن 65 كيلوگرم و 
آميت كومار دهانكهار، قهرمان آسيا در وزن 70 كيلوگرم بهترين 

كشتى گيران هند در جام جهانى 2017 هستند.

براى دفاع از اعتبار كشتى ايران 
است

اميد داريم كه عنوان شايسته اى را براى ايران عزيز 
كسب كنيم. ملى پوش كرمانشــاهى سنگين وزن ايران 

وزن و داتو مارساگيشويلى،دارنده برنز جهان و المپيك در وزن 
 كيلوگرم را به عنوان شاخص ترين چهره هاى خود 

به همراه دارد. نگاهى به تركيب نفرات اين تيم نشان 
مى دهد گرجستان مى تواند براى تيم هاى ديگر 

ديگر كشــتى گير عنوان دار تركيــه در جام 

65نومين باتبولــد، دارنده نقره جهــان در وزن 65نومين باتبولــد، دارنده نقره جهــان در وزن 65
كيلوگرم، مانداراخان گانزوريك، نفر ســوم جهان و 

با تركيبى از نفرات اصلى به كرمانشــاه سفر كردند و 
هر كدام از آنها مدعى بالاى ســر بردن جام 

قهرمانى هســتند. روس ها هم كه كمتر 
پيش آمده با نفراتى از كشــتى گيران 

اصلى شــان در ايران حاضر شوند با 
تركيبى از منتخبين جام ياريگين 
به كرمانشاه ســفر كردند تا شانس 
خودشان را در جمع ساير مدعيان 
محك بزنند. بررسى اجمالى گروه 

بندى مســابقات جام جهانى كشتى 
آزاد كرمانشاه نشان مى دهد كه گروه  

 شرايطى به مراتب ســخت تر از گروه  
 تيم مدعى آمريكا ، روسيه و 

را بدست آوردند و با استقبال گرم مردم ايران نيز روبرو 
شــدند. جردن باروز قهرمان جهــان و المپيك 

در وزن 
لندن و 

مى كند؟
اما در گروه مقابل، ايران شانس اصلى صعود به 
فينال است و به نظر مى رسد كار چندان سختى 
نيز براى راه يابى به ديدار نهايى نداشته باشد. ايران براى 

*ميزبانى و استقبال ايران از كشتى گيران آمريكا را تا 

جهانى به كرمانشــاه آمده اند، با اســتقبال گــرم هواداران 
كشتى و رسانه ها روبه رو شــدند. جردن باروز كه دو بار 

ارتباط دو كشور بر روى تشك كشتى به مخاطره افتاد. 
ايران نيز در اقدام متقابل، ورود آمريكايــى ها را به ايران 
ممنوع كرد. پس از آنكه يك قاضى آمريكا فرمان ترامپ را تعليق 

كه مى دانيد كشتى آمريكا بيشــتر مبتنى بر قدرت بدنى و 
استقامت تنفسى است اما در ايران كشتى گيران بيشتر 

فنون زيبايــى را اجرا مى كنند. در كشــتى دنيا هم 
كشتى گيرانى موفق هستند كه بتوانند اين دو حالت 

حركت مى كنند. در كل ايران كشتى گيران خوبى 
در دنيا دارد و من به عنوان يك ايرانى كشتى گرفتن 

كشتى گيران كشورم را دوست دارم. اين را هم بگويم 
وقتى كشتى دوكشتى گير كه يك طرف آن ايران هست 

مساوى دنبال مى شود همه چيز به غيرت دو كشتى گير ختم 

اظهار داشــت: خوشبختانه بار ديگر شــاهد ديپلماسى مطلوب 
كشتى بوديم و تيم آمريكا توانست با حضور در كشورمان 
در رقابتهاى جام جهانى حضــور يابد. وى در خصوص 

بتوانيم با موفقيت از پس برپايى اين مسابقات مهم بين 
المللى بر آييم.

سنتى داريم كه اين باعث خواهد شد كشتى روز به روز رو به 

*به عنوان يك ايرانى دوســت داريد شرايط 
براى شما فراهم بشود كه حضورى هميشگى 

من در حال حاضر هم در كنار تيم ملى كشتى ايران 
هستم و هر كارى كه لازم باشد براى پيشرفت تيم 

ملى كشــورم انجام مى دهم. من يك كشتى دوست 
هستم و هميشــه به فكر هموطنانم هستم و سعى مى 

كنم تا جايى كه مى توانم به كشتى كشورم خدمت كنم. من 

در مورد سطح برگزارى اين مسابقات افزود: در اين رقابت ها 
كشــتى گيران خوبى در تيم هاى ايران و آمريكا حضور 

كه اين كار را انجام دهم البته اين امكان وجود دارد در 
رقابت هاى جهانى و در صورت تصويب تغيير اوزان كشتى 
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ورزش: سايت اتحاديه جهانى كشتى در آستانه آغاز جام جهانى كرمانشاه نوشت: 
حسن يزدانى از ايران و كايل اسنايدر از آمريكا دو قهرمان المپيك ريو 2016 ، 
در صدر فهرست كشتى گيران هشت كشــور برتر جهان براى رقابت در جام 

جهانى 2017 عازم كرمانشاه شدند. يزدانى دارنده مدال طلاى المپيك ريو در 
وزن 74 كيلوگرم، در اين جام در وزن 86 كيلوگرم مسابقه مى دهد. يزدانى در كنار 

كميل قاسمى دارنده مدال نقره در وزن 125 كيلوگرم و حسن رحيمى مدال آور برنز در 
وزن 57 كيلوگرم، هسته تيم قدرتمند ايران را تشكيل مى دهند. اين سه كشتى گير بايد به 
ميثم نصيرى قهرمان آسيا در وزن 65 كيلوگرم و پيمان ياراحمدى در وزن 74 كيلوگرم به 
همراه ساير اعضاى تيم پنج پيروزى انفرادى بدست آورند تا تيم ايران برنده شود. آمريكا 
كه آخرين قهرمانى آنها در اين جام به ســال 2003 بازمى گردد، براى صدرنشينى 
در گروه مرگ ، به فرانك مولينارو ورزشكار المپيكى در وزن 65 كيلوگرم، جيمز 
گرين دارنده برنز جهان در سال 2015 در وزن 70 كيلوگرم و آنتونى راموس در 

وزن 57 كيلوگرم متكى است.

دارم. رضا افضلى اظهار داشت: پوشــيدن پيراهن تيم ملى 
انگيزه اى دو چندان بــراى قدرت نمايى در رقابت هاى 

جام جهانى كشتى آزاد 

داشتم مهم ترين هدف من شكست دادن اين كشتى گير 
آمريكايى است.

كشتى گير كرمانشاهى وزن 

سايت اتحاديه جهانى كشتى در آستانه آغاز جام جهانى كرمانشاه نوشت: 
 ، 
در صدر فهرست كشتى گيران هشت كشــور برتر جهان براى رقابت در جام 

 عازم كرمانشاه شدند. يزدانى دارنده مدال طلاى المپيك ريو در 
 كيلوگرم مسابقه مى دهد. يزدانى در كنار 

 كيلوگرم و حسن رحيمى مدال آور برنز در 

يعقوب گور، دارنده مدال نقره و برنز جهان در وزن برنز المپيك به همراه تعدادى ديگر از بهترين هاى كشتى ايران 

سايت اتحاديه جهانى كشتى در آستانه آغاز جام جهانى كرمانشاه نوشت: ورزش: سايت اتحاديه جهانى كشتى در آستانه آغاز جام جهانى كرمانشاه نوشت: ورزش: سايت اتحاديه جهانى كشتى در آستانه آغاز جام جهانى كرمانشاه نوشت: 
حسن يزدانى از ايران و كايل اسنايدر از آمريكا دو قهرمان المپيك ريو 

در صدر فهرست كشتى گيران هشت كشــور برتر جهان براى رقابت در جام 
2017جهانى 2017جهانى 2017

74وزن 74وزن 74 كيلوگرم، در اين جام در وزن 
كميل قاسمى دارنده مدال نقره در وزن 

57وزن 57وزن 57 كيلوگرم، هسته تيم قدرتمند ايران را تشكيل مى دهند. اين سه كشتى گير بايد به 
ميثم نصيرى قهرمان آسيا در وزن 

همراه ساير اعضاى تيم پنج پيروزى انفرادى بدست آورند تا تيم ايران برنده شود. آمريكا 
كه آخرين قهرمانى آنها در اين جام به ســال 

در گروه مرگ ، به فرانك مولينارو ورزشكار المپيكى در وزن 

يزدانى و اسنايدر در رأس برترين آزادكاران جام جهانى

گفت و گوى اختصاصى قدس با سرپرست تيم ملى كشتى آمريكا

به فينال برسيم رقابت سختى با ايران داريم

دور دوم: گروه A : آذربايجان – روسيه/ گرجستان – آمريكادور اول:     
گروه B : تركيه - ايران/ مغولستان- هندوستان

گروه A : آمريكا- روسيه/ گرجستان - آذربايجان
گروه B : هند- ايران/ مغولستان -تركيه

گروه A : گرجستان - روسيه/آمريكا- آذربايجاندور سوم:         
گروه B: مغولستان - ايران/هند - تركيه

ساعت 9 تا 10:15-  مسابقات دور سوم
ساعت 10:15 تا 12:45- مسابقات براى كسب عنوان هاى پنجم و هفتم

ساعت 16 تا 17:15- ديدار رده بندى
ساعت 17:15 تا 19-  ديدار فينال

جمعه 29 بهمن ماه:



 مهــارت/ رضا طلبــى  دكتر 
محمدصادق شــريعتى در رشــته 
طب سنتى تحصيل كرده است. او 
بجز فعاليت در حرفه پزشكى، 14اختراع همچون 
محافظ تلفن همراه، لاســتيك هوشــمند، متر 
ليزرى و چندين اختراع ديگر در ســاير علوم به 
ثبت رسانده و دو جايزه بين المللى هم در كارنامه 
خود دارد. او اعتقاد دارد، كسانى كه مى خواهند به 
كشورشان خدمت كنند يك خط مشى را براى 
زندگى شان طراحى مى كنند كه چطور خدمت 
بيشــترى به جامعه شــان ارايه كنند. از اين رو 
ممكن است تحصيلاتشان، مكان زندگى يا موارد 
ديگرى را تغيير دهنــد و با آزمايش و خطاهاى 
متعدد، ترقى و پيشرفت نيز خواهند كرد اگرچه 
محيط نيز در سرعت بخشــى به اين پيشرفت ها 

بسيار مؤثر است. 

 اختراع از من، ثبت از ژاپنى ها!
شــريعتى با گلايــه از مســؤولان مى گويد: با 
بى اعتنايــى از كنــار مكاتبــات و تماس هايم 
مى گذرند، زمان بســرعت در حال گذر اســت و 
در اين ميان متأســفانه موضــوع ايده پردازى و 
اختراعات نيز قربانى درگيرى هاى سياسى شده 
و گويا سر مسؤولان به جاهاى ديگرى گرم است. 
وى ادامه مى دهد: از 14 اختراعى كه ثبت كرده ام، 
كشورهاى خارجى همه آن ها را سرقت كرده اند و 
همين هفته گذشــته، ژاپن اعلام كرد، لاستيك 
هوشمند را كه 9 ســال پيش من آن را به ثبت 
رســانده بودم و اختراع آن را اعلام كرده بودم و 
متأسفانه صدا و سيما نيز آن را به صورت گسترده 

اعلام و معرفى كرد، اختراع كرده است.
اين مخترع معتقد اســت: قــوه قضاييه نيز در 

اين باره ســهل انگارى هايــى دارد. بزرگ ترين 
مانعى كه براى مخترعان در كشــور وجود دارد، 
سطح بندى نشدن اختراعات است. در صورتى كه 
اختراعات بايد طبقه بندى شده و بنا به اهميت 
آن ها مورد توجه قرار بگيرند تا كشــور به سمت 
پيشــرفت حركت كند. اختراعات در كشــور ما 
در حد همان ثبت و بــه صورت يك كاغذ باقى 
مى مانند و در بستر زمان مورد سرقت كشورهاى 

ديگر قرار مى گيرند.

 بى مهرى مسؤولان با مخترعان
دكتر شــريعتى ادامه مى دهــد: دنيا منتظر ما 
نمى ماند، يا مخترع را مى دزد و يا اختراع را. از اين 
رو اگر از مخترع و اختراع او حمايت و دفاع بموقع 
صورت نگيرد، نتيجه اش مى شود اين بيكارى و 

افزايش آسيب هاى اجتماعى.
وى كه ســابقه جانبازى و اســارت هــم دارد، 
مى افزايد: در كشــورهاى ديگر يك فرد با يكى 
از ايــن اختراع ها زندگى اش را ســپرى مى كند 
و بورســيه دريافت مى كنــد در حالى كه از من 
با 14 اختراع هيچ حمايتى نشــده است. با همه 
سازمان هاى مربوطه مكاتبه كرده ام، اما پاسخى 
دريافت نكرده ام. تنها حس وطن دوستى تاكنون 
باعث شــده كه فكر رفتن به كشورهاى ديگر را 

نكنم. 
او با بيان اينكه اين توجه نكردن به مخترعان در 
واقع ظلم به كشور است و تنها جايى كه تاكنون 
از من حمايت كرده اند، همين روزنامه ها بوده اند، 
تصريح مى كند: ما بايد از نعمت هايمان خوب و 
به بهترين شكل اســتفاده كنيم. كشور بايد در 
ســطح بين المللى از مخترعانش دفاع كند و اگر 
يك مخترع، اختراعى را به ثبت رسانده و كشور 

ديگر ادعاى آن را دارد، دولت بايد از مخترع ايرانى 
حمايت كند. من اختراع آنتن محافظ تلفن همراه 

را 10 ســال قبل به ثبت رساندم و براى كاهش 
ضررهاى امواج آن را مطرح كردم، اما كسى توجه 
نكرد و امروز امــواج تلفن هاى همراه باعث انواع 

سرطان ها در كشور مى شود.

 فرار سرمايه هاى انسانى
اين مخترع كه از بى توجهى مســؤولان بســيار 
ناراحت اســت، مى گويد: يكى از مشــكلاتى كه 
ايده هاى مخترعان عملياتى  موجب مى شــود، 
نشود، اين اســت كه متوليان امر بيشتر از آنكه 
پژوهش محور باشــند، تخصص گرا هستند و از 
اين ادراك برخوردار نيستند كه اين اختراع براى 
آينده جامعه چه تأثيراتى خواهد داشــت. آن ها 

بيشتر حال نگر هستند تا آينده نگر.

او با گلايه از صدا و سيما كه توجهى به مخترعان 
ندارد، ادامه مى دهد: يك مخترع به دنبال منافع 
خودش نيســت بلكه به دنبال منافع كشــور و 
جامعه اش است. در آينده قدرت از آن كشورهايى 
خواهد بود كه مخترعان و ايده پردازان بيشترى 

داشته باشند .
دكتر شريعتى اظهار مى دارد: امروز ديگر انگيزه اى 
بين دانش آموزان براى ايده پردازى و اختراع وجود 
ندارد زيرا آشكارا در جامعه مى بينند كه توجهى 
به مخترعان نمى شــود. تخريب سرمايه از درون 
كشــور در حال انجام اســت و باعث شده، امروز 
بيشتر ســرمايه هايمان روانه كشورهاى خارجى 

بشوند.

 پيشنهادهاى وسوسه انگيز خارجى ها
او ادامه مى دهد: دولت ما نه تنها در حمايت كردن 
مالى از مخترعان نقش مؤثــرى ندارد، بلكه در 
حمايت  معنوى از مخترعان نيز فعال نيست. در 
هر كشــورى كه مخترع، اختراعى را به نام خود 
ثبت كند، دولت حمايت هاى قانونى از اين اختراع 
را برعهده مى گيرد و مانع ثبت اختراع به نام فرد 
يا كشور ديگرى مى شود، اما در كشور ما اين تعهد 
و پيگيرى وجود ندارد؛ به همين دليل مخترعان 
هميشــه در نگرانى و اضطراب به ســر مى برند. 
گاهى كه به ياد پيشنهادهاى سودآور خارجى ها 
و رها  شدن اختراعات خودم مى افتم، فكر مى كنم 
اگــر به خارج مى رفتــم، وضعيت خيلى بهترى 
داشــتم. در كشور ما هنوز تفاوتى بين مخترع و 
متخصص وجود ندارد. متخصص كارى را انجام 
مى دهــد كه آموزش ديده اســت، اما مخترع با 
اختراع يك دســتگاه جديد مى تواند يك انقلاب 

و تحول عظيم به وجود آورد.

مخترعى كه از بى مهرى مسؤولان گلايه دارد

بيگانگان يا مخترع را مى دزدند يا اختراع را

دلايل افزايش مصرف سوخت خودرو در زمستان

 مهارت/ امين رادنيا  امروزه يكــى از امتيازات خودروها 
هنگام خريد، مصرف ســوخت پايين آن هاست و خودروهاى 
كم مصرف در بازار مشــترى بيشترى دارند. البته نسل جديد 
خودروها در ســال هاى اخير از سامانه هاى انژكتورى، زمان بندى متغير 
سوپاپ ها با سيلندرهاى مجهز به 4 سوپاپ به جاى 2 سوپاپ بهره مى برند 
كه اين موضوع موجب شــده اين خودروها نسبت به نسل پيش از خود 

مصرف كمتر و توان بيشترى داشته باشند.
اما با وجود اين، مصرف خودروى شما در زمستان بالا مى رود. كارشناسان 
مى گوينــد، اين افزايــش مصرف بين 10 تا 20درصد اســت و البته به 
رانندگى شما نيز بستگى دارد. اگر خودروى شما داراى سامانه محاسبه 
متوسط مصرف سوخت باشد، متوجه افزايش جزيى مصرف سوخت آن 
در روزهاى سرد زمستان شده ايد. اين موضوع طبيعى است و نبايد نگران 
آن باشــيد. در زمستان به دليل سرما و تغيير چگالى هوا، مقاومت يا اثر 
آيروديناميكــى هوا در برابر حركت خودرو افزايش مى يابد و اين موضوع 
موجب افزايش مصرف سوخت مى شود. فشرده تر شدن باد لاستيك ها كه 

موجب كاهش فشار باد لاستيك مى شود نيز در اين موضوع مؤثر است.
از طرفى ممكن است شما به اشتباه خودروى خود را در ابتداى روشن كردن، 
درجا گرم كنيد كه اين كار هم مصرف ســوخت شــما را افزايش مى دهد. 
همچنين هواى سرد زمستان موجب چگال تر يا فشرده تر شدن سيالات درون 
خودرو از جمله روغن موتور و واســكازين جعبه دنده مى شود و اين موضوع 
نيز سبب بيشتر شدن اصطكاك قطعات داخلى هنگام حركت روى يكديگر 
مى شــود كه به نوبه خود در افزايش مصرف سوخت مؤثر است. موتورهاى 
انژكتورى در دماهاى بالاتر بهتر كار مى كنند و بهره ورى بيشترى از سوخت 
مصرفى دارند. بنابراين در زمستان موتور تا رسيدن به دماى مطلوب خود نيز 
مصرف بيشــترى دارد و در كنار آن بخشى از گرماى موتور در برابر سرماى 
شــديد هوا خنثى مى شود. برف و يخ خيابان هم علاوه بر ايجاد مقاومت در 
برابر خودرو از ســرعت متوسط شما مى كاهد و شما را به حركت سنگين تر 
وادار مى كند كه خود افزاينده مصرف سوخت است. استفاده مداوم از بخارى 
نيز روى دينام مختصرى اثر دارد و كمى مصرف سوخت را افزايش مى دهد.

خوب! اكنون كه دلايل افزايش مصرف ســوخت در زمستان را دانستيم 
بايد بدانيم كه بخشى از اين عوامل مانند سردى هوا و استفاده از بخارى 
خودرو، از دست ما خارج است و كارى نمى توان كرد، اما بخش ديگرى از 
عوامل را تا حدودى مى توان كنترل كرد و مصرف سوخت را كاهش داد.

در زمســتان خودرو را در جا گرم نكنيد، چون هم مصرف سوخت را بالا 
مى برد و هم به موتور خودروى شما آسيب مى زند. فشار باد تايرها را تنظيم 
كنيد. احتمالاً هواى سرد فشار باد لاستيك ها را كاهش داده است. از روغن 
موتور مناسب يعنى 10w30 يا 10w40 استفاده كنيد. عدد كمينه نبايد 
بيشتر از 10 باشد، زيرا چنين روغنى مناسب سرماى بيشتر از 10درجه زير 
صفر در برخى شهرهاى ايران نيست. اگر برايتان ممكن است در شب هاى 
ســرد، خودرو را در محل پوشــيده و گرم تر پارك كنيد. تعويض به موقع 
فيلترهــا و صافى هاى هوا، روغن و بنزين نيز در همه فصل ها از جمله در 

زمستان موجب كاهش مصرف سوخت مى شود.

مهارت خودرو
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بيشتر حال نگر هستند تا آينده نگر.حمايت كند. من اختراع آنتن محافظ تلفن همراه اين مخترع معتقد اســت: قــوه قضاييه نيز در 

ايســنا: دبير ســتاد توســعه زيســت فناورى معاونــت علمى وفناورى 
رياست جمهورى گفت: اگر به حوزه زيست فناورى توجه ويژه اى صورت گيرد، 
اين حوزه مى تواند براى كشــور ثروت آفرينى و اشتغال زايى كند. مصطفى 
قانعى افزود: محصولات زيســتى قيمت بســيار بالايى دارد، به گونه اى كه 
فاكتورهاى هفت و هشــت گرمى يك ميليون دلار است و كل دارويى كه 
براى برخى بيماران اســتفاده مى شود، دو و نيم گرم است كه ما مى توانيم 
دانش آموزان را به گونه اى آموزش دهيم كه بتوانند در آينده در حوزه توليد 

محصولات زيستى فعاليت كنند. 

مهر: پارك علم و فناورى دانشگاه به منظور حمايت از ايجاد كسب  وكارهاى 
فناورانه از ايده دانشجويان حمايت مى كند و دانشجويان علاقه مند ، مى توانند 
در برنامه رويش پارك علم و فناورى دانشــگاه تهران عضو شوند. هدف اين 
برنامه حمايتى، كمك به تبديل ايده هاى اوليه دانشجويان به ايده هاى اثبات 
شده و تبديل آن به نمونه محصول قابل ارايه به بازار است. براساس اين طرح 
ايده هاى حمايت شــده كه منجر به محصول قابل ارايه در بازار شــده اند، 
مى توانند براى پذيرش در مركز رشد پارك علم و فناورى دانشگاه تهران به 

نشانىstp.ut.ac.ir مراجعه كنند.

مهر: يك كارشناس ارشد بانكى گفت: براى رسيدن به مدل جديد كسب و كار، 
حركت به ســوى بانكدارى باز، ايجاد زيرساخت هاى لازم و توسعه اكوسيستم 
كسب و كارهاى نوين بايد در اولويت بانك ها قرار بگيرد. مصطفى ثابتى افزود: 
امروزه با مشتريانى روبرو هستيم كه به عنوان نسل بانك گريز شناخته مى شوند 
و فقط دريافت سرويس مورد نظر و رفع نيازهايش در ارتباط با بانك براى آن ها 
داراى اولويت و اهميت است و سازمانى با عنوان بانك، با پيچيدگى هاى خاص 
سازمان هاى بزرگ، براى آن ها ملال آور خواهد بود. با اين ديدگاه، تغيير رويكرد 

بانك ها در توليد محصولات جديد بانكى و ارايه سرويس، اجتناب  ناپذير است.

بانك ها كسب و كارهاى نوين را فراموش نكنندزيست فناورى؛ حوزه اى اشتغال زا

خبر

حمايت از ايده هاى دانشجويان

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

مهارت

آنچه مى خوانيد
درد دل مشــترك جامعــه بزرگ 
مخترعــان در كشــور مــا، ديده 
نشــدن و حمايت نشدن از سوى 
دولت اســت. اين در حالى است 
پيشــنهادهاى  و  دعوت هــا  كــه 
خوب و وسوســه كننده از جانب 
كشورهاى خارجى مى تواند، زمينه 
خروج ايــن نخبگان از كشــور را 

فراهم كند

مشكل بزرگ «مخترعان» در كشور ما
 سيد مصطفى حسينى راد

يكى از مهم ترين مشكلات جامعه «مخترعان» در كشور ما اين است كه 
اين افراد هيچ گاه از سوى جامعه و دولت ها جدى گرفته نمى شوند. حتى 
بسيارى از اين افراد كه جزو نخبگان جامعه نيز به شمار مى آيند، ممكن 
است، مورد تمسخر يا انواع ديگرى از بى مهرى ها قرار گيرند در حالى كه 
بسيارى از همين ايده ها يا اختراعات به ظاهر ساده در كشورهاى پيشرو، 
چنان مورد اقبال و استقبال قرار مى گيرند كه گاه منشأ يك اتفاق بزرگ 

در صنايع و خدمات مى شوند.
در نظر بگيريد، وقتى يك مخترع، ايده ســاخت يك ماشين را اجرايى 
مى كند كه مثلاً كار كشاورزان را آسان مى كند، چه اتفاق خوبى مى افتد. 
مثلاً ماشين پسته پوست كنى! كســانى كه كار سخت پوست كندن 
پسته را با دست انجام داده اند، مى دانند كه اين ماشين چقدر كار را ساده 
مى كند و سرعت مى بخشــد و چقدر ارزش دارد. شايد بسيارى از اين 
افراد ســال ها آرزو كرده اند كه اى كاش چنين دستگاهى وجود داشت، 
اما در اين ميان تنها يك ذهن خلاق است كه اين نياز را مى بيند و اين 
ايده را پرورش مى دهد و به واقعيت مى رساند. هزاران نمونه و مثال مانند 
اين هســت. خوب! پس بايد قدر اين ذهن خلاق و توانا را دانست، به او 
دلگرمى و ميدان داد و از او حمايت كرد تا بتواند ايده اش را به توليد اوليه 
و سپس به توليد انبوه برساند و هم به جامعه خود خدمت كند و هم با 

كارآفرينى  اش، شمار زيادى از هموطنانش را مشغول به كار كند.
تقريباً كمتر مخترعى را در دنيا سراغ داريم كه تنها يك اختراع داشته 
باشد. بيشتر مخترعان به دليل داشتن ذهن خلاق و پوياى خود صاحب 
ده ها وصدها ايده هســتند كه بسيارى از آن ها تبديل به اختراع شده و 
بسيارى ديگر هم به دلايل مختلف در گوشه ذهن آن ها خاك مى خورند. 
ايــن موضوع از اين جهت اهميت دارد كه ذهــن خلاق را اگر تحويل 
بگيريم و تشويق و حمايت كنيم، خلاقيتش شكوفا مى شود و توليدات 
ذهنى وايده هاى او چند برابر مى شود و از ميان انبوه اين ايده ها، شمارى 
هم قابليت توليد انبوه و حتى صادرات پيدا مى كند و منشأ خدمت براى 

كشور و مردم مى شود.
از سوى ديگر، بى مهرى و بى توجهى به ذهن هاى خلاق مخترعان موجب 
سركوبى خلاقيت و گوشه گيرى آنها مى شود كه نتيجه اش مرگ صدها 
ايده ارزشــمند است كه در گوشــه ذهن هر يك از اين نخبگان، دفن 

مى شود و جامعه را از برخوردارى از مواهب آن محروم مى كند.
بنابراين بايد باور كنيم تا زمانى كه جامعه ما يعنى مردم و مســؤولان 
به باور والايى درباره «مخترعان» نرســند و اين قشر نخبه، از شخصيت، 
احترام و جايگاه اجتماعى خاص خود برخوردار نشــوند، بايد شــاهد 
مهاجرت ايده ها و اختراعاتمان به كشورهاى ديگر و سپس خريدن آن 

به صدها برابر قيمت باشيم؛ چيزى كه امروز در حال رخ دادن است.

گچ كارى؛ هنر جان دادن به ديوارها
 

مهارت/ اميد پويا: اگر فردى به دنبال شغلى در حوزه ساختمان باشد 
و مهارت كار سريع و درست با دستانش را هم داشته باشد، اين شغل 
مى تواند براى او مناسب باشد. همچنين بايد از توان اندازه گيرى خوب 
و قدرت بدنى بالايى برخوردار باشد زيرا هنگام انجام اين كار بايد مدت 

زيادى را سرپا باشد.
حســن صادقى كه به گفته خودش 15 سال است در حرفه گچ كارى 
مشغول به كار اســت، با بيان اين مطلب مى گويد: تمام ابزارهاى مورد 
نياز براى اين شــغل همچون گونيا، خط كش، نوشت افزار، استامبولى، 
الك و ماله داخل يك كيسه قابل حمل و نقل است، اما مهارت و توانمند 
شــدن در اين شغل انتهايى ندارد. او كه بيشتر اوقات لباس ها و صورت 
و موهايش به رنگ گچ ســفيد شده اســت در حالى كه بالاى داربست 
ايستاده، اضافه مى كند: در اين شغل تحصيلات خاصى نياز نيست، ولى 

انجام كارآموزى و كسب تجربه، موضوعى بسيار مهم است.
صادقى عقيده دارد: درآمد اين شغل بيشتر از همه به خود فرد بستگى 
دارد. هرچه مهارت بيشتر و كار تميزترى داشته باشى، طبيعتاً مشترى 
هم بيشــتر ســراغت مى آيد. به عبارت ديگر كافى است در يكى دو تا 
ساختمان كارت ديده شود و به قولى كه مى دهى در زمان خودش عمل 
كنى و مهم تر از همه از اين ساختمان به آن ساختمان نروى! آن موقع 

شماره تلفنت دست به دست مى چرخد.
وى مى گويد: اواخر دهه 80 در آمد اين شغل بسيار عالى بود و انتخاب 
با ما بود كه به كدام ســاختمان برويم و براى چه كســى كار كنيم و 
حتى پيش پيش دستمزد را نيز دريافت مى كرديم، اما طى دو سه سال 

گذشته، مسير معمولى را داشته ايم و به هرحال بيكار نبوده ايم.
صادقى مى گويد: هرچه سطح زيرين ديوار يا سقف هموارتر باشد، هم 
براى گچ كار راحت تر است وهم حالتى كه گچ به خود مى گيرد، بهتر 
اســت. بنابراين در بيشتر ساختمان ها، خاك گچ آن را نيز خودم انجام 

مى دهم تا براى گچ كردن با دشوارى كمترى روبرو باشم.
او مى گويد: اگرچه ساختن گچ را شاگرد انجام مى دهد، اما براى ساختن 
گچ و يا مخلوط گچ و خاك را بايد درون آب به اندازه اى ريخت كه سطح 
گچ و يا گچ و خاك از سطح آب بالاتر بيايد و تقريباً آب ديده نشود، آنگاه 
اين مخلوط را تقريبا پنج تا 6 دقيقه به حال خود گذاشته و بعد از يك 

گوشه، ملات را هم زده و از آن استفاده مى كنيم.
وى مى افزايد: گچ در مقابل آب و رطوبت بسيار ضعيف است. لايه هاى 
سفيد كارى گچ در مقابل رطوبت طبله كرده و به صورت جدا از هم در 
ديوار ظاهر مى شوند و پس از آنكه رطوبت از بين رفت و محل خشك 
شــد، گچ طبله شده به حالت اوليه باز نمى گردد. به همين علت از به 
كار بردن گچ در مكان هايى كه با آب در تماس هستند، مانند سرويس 
بهداشتى، حمام و آشپز خانه و همچنين در شهرهاى شمال كشور كه از 

رطوبت بالايى بر خوردار است، بايد خوددارى كرد.
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6- چاق است در گويش خودمانى- شكل 
و قيافه- حرف دوم يونانى

كوچك  خودروى  اگر-  مخفف   -7
مسافربرى عمومى- از اضعاف زاويه

باشگاه  سد-  زيباى  سرريز  نوعى   -8
پرطرفدار مشهدى فوتسال باسابقه حضور 
در ليگ برتر كه بارها تماشاگرانش عنوان 

نمونه و با اخلاق را كسب كردند شدند
9- پوست غلات- ديدن- حرف ترديد

همسر  گشتن-  از  امر  مردم-  سوره   -0
اختياركردن

11- شكم بند طبى- آنچه به تملك كسى 
درآمده- حالت چهره بازيگر

پسوند  كه-  اين  براى  خياط-   -12
آغشتگى

13- درخشان- ديدنى نظامى- شرم و 
حيا

14- دگرگونى و تغييرحالت دادن- «نيم» 
در گويش بچه قزوين- غذاى آبكى

صدراعظم  شاعرايرانى  و  دولتمرد   -15
محمدشاه قاجار و از پيشگامان نثر جديد 

فارسى به ويژه در نامه نگارى

و  ارزشمند  دام-  علاقه  مورد  غذاى   -1
قيمتى- نان شيرمال

2- نام پسرانه وطنى- ضربه اى در ورزش 
بسكتبال- پسوند شباهت

3- زمين دار- ننر و بى مزه- از انواع لوبيا
با برگ هاى معطر و موثر  4- درختى 
در درمان بيمارى هاى تنفسى - اسباب 

زحمت
سردرگمى-  مظهر  ايرانى-  طايفه   -5

عيدآذرى
6- اسباب جلب توجه- دورى از نفاق و 

تزوير- لم انجام كارى
، طول، راستا و  بامبدا  پاره  خطى   -7
جهت معين- عدد ماه- سر و راز- نشان 

جمع
 منتظر نظرها، ديدگاه ها و انتقادهايتان در خصوص جدول هستيم

 با ما تماس بگيريد

qudspuzzle@yahoo.com

جدول
محمدرضا على زاده
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 افقى

8- از روش هاى كشت گياهان- فريبكارى  عمودى
در معامله

9- از گروه هاى منحرف غربى- از جنس 
خاك كوزه گرى- برادرپدر- فوتباليست و 
مربى سابق تيم ملى هلند كه سه مرتبه به 

عنوان بازيكن سال اروپا انتخاب شد
اوهام-  كرمانشاه-  سوغات  شيرينى   -10

ميوه بهشتى
11- دستگاه نمايش فيلم- دستگاه بويايى- 

نشان مفعول
12- گيتى- مجوز رانندگى

13- از ظروف آزمايشگاهى- تيز- كسى كه 
از مردم عيب جويى كند

14- حرف 21 انگليسى- خبرگى- اسب 
اصيل و سرآمد

پروازى  بازيچه  تسبيح-  درخت   -15
كودكانه- راه رفتن
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